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• Prenumerata, 
• skelbimai, 
• sveikinimai, 
• užuojautos

internetu
mokejimai.suvalkietis.lt

Artėjanti Mokslo ir žinių diena – dar vieno etapo, dar vienų naujų mokslo metų startas. Tikiuosi, kad
tiek pedagogams, tiek mokiniams jis bus sėkmingas, o kelyje bus daug džiugių momentų ir laimėjimų.

 
Visiems linkiu susikaupimo, išminties priimant teisingus sprendimus, drąsos ir ryžto siekiant tikslų

bei paprasto, bet labai svarbaus dalyko – mokėjimo pasidžiaugti ne tik savo, bet ir kolegų pergalėmis.
Nes kiekvienas kelias, kuriuo einame – šiuo atveju mokslo ir žinių kelias – tampa lengvesnis ir labiau

džiuginantis, kai pasiekimais džiaugiamės ne vieni, o sunkumus įveikiame taip pat kartu.
 

Sėkmingų ir džiugių naujųjų mokslo metų!

Nuoširdžiai
Povilas ISODA

Marijampolės savivaldybės meras Užs. 1071.

Užs. 1068.

Užs. 1072.

Daiva KLIMAVIČIENĖ

Eglė Vaičiūnė: 
„Mokytojo darbas 
mane motyvuoja“

Eglė gimė ir augo Marijam-
polėje, baigė Rygiškių Jono 

Suviliotos įkvėpimo mokyti
Abiem mano pašnekovėms – 24-eri. Abi, baigusios studijas, grįžo į gimtąją Marijampolę. Abi nusprendė, kad nori mokyti vaikus. Jų neišmušė į vėžių net mano 

pastaba, kad socialiniuose tinkluose tiek negatyvios informacijos apie mokyklą (plačiąja prasme), kad ir pagarbos MOKYTOJUI trūksta, ir algos „ne kažką“, ir vaikai 
išdykę. Bet tiek Eglė, tiek ir Domantė puoselėja viltį, kad viskas bus gerai. Juolab kad abiem jau teko ragauti pedagoginio darbo. Jei visa, ką jos planuoja, pavyks, jei 
pavyks ir kitiems MOKYTOJAMS, tai Lietuva gali būti rami – ir ateity su mokykla viskas bus gerai! 

gimnaziją. Ji – Marijampolės 
kolegijos STEAM centro meto-
dininkė, laborantė.

– Visada man gerai sekėsi 
gamtos ir tikslieji mokslai, mate-
matikos egzamino gavau 100-uką. 
Norėjau tapti matematikos moky-
toja, tačiau bebaigdama mokyklą 
nusprendžiau pasukti kitu keliu 
ir įstojau į molekulinę biologiją, 

tai – gamtos mokslų sritis. Dvejus 
metus atlikau praktiką Vilniaus 
universiteto Gyvybės mokslų 
centre,  molekulinės mikrobiolo-
gijos ir biotechnologijos skyriuje. 
Važiuodama studijuoti į Vilnių 
buvau tikra, kad po studijų grįšiu 
į gimtąjį miestą Marijampolę.

(Nukelta į 2 psl.)

Eglė Vaičiūnė:  „Mokytojo darbas – tai nuolatinis tobulėjimas.“

Ričardo PASILIAUSKO nuotrauka
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autobusai?
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Suviliotos įkvėpimo mokyti

Nuotrauka iš asmeninio Domantės Tereškevičiūtės albumo

Prasidedant mokslo metams 
švietimo skyrių vadovų klausėme, 
ar Marijampolės, Kalvarijos ir 
Kazlų Rūdos savivaldybių moky-
klose netrūksta mokytojų, ar bus 
kam vesti pamokas.

Marijampolės savivaldybės 
administracijos Švietimo, kultūros 
ir sporto skyriaus vedėjas Nerijus 
Mašalaitis teigia, kad šiandien 
didelio mokytojų trūkumo nėra. 
Nevisu darbo krūviu reikalingi rusų 
kalbos ir fizikos mokytojas. Didesnė 
problema yra su švietimo pagalbos 
specialistais, šiandien labiausiai 
trūksta psichologų ir logopedų.

Kazlų Rūdos savivaldybės 
administracijos Švietimo, kultū-
ros ir sporto skyriaus vedėja Ina 
Živatkauskienė teigė, jog šiuo 
metu Kazlų Rūdos švietimo įs-
taigos paskelbę kelis konkursus: 
specialiojo pedagogo (0,5 etato), 
mokytojo padėjėjo (3 et.), ikimo-
kyklinio ugdymo mokytojo (1 
et.), psichologo (1 et.), specialių-
jų/lavinamųjų klasių mokytojo 
(0,5 et.). Pretendentų yra į visas 
išvardintas pozicijas. Daugiausia 
susirūpinimo kelia, kad į matema-
tikos mokytojo (1 et.) konkursą 
nebuvo pateiktas nė vienas prašy-

mas. Mokyklų vadovai tikisi, kad 
iki rugsėjo 1-osios pavyks visiškai 
sukomplektuoti žmogiškuosius 
išteklius ir ugdymo procesas vyks 
sklandžiai.

Kalvarijos savivaldybės admi-
nistracijos Švietimo, kultūros 
ir sporto skyriaus vedėja Erika 
Stankevičienė pranešė, kad, jos 
turimomis žiniomis, visos moky-
klos turi reikalingus mokytojus, 
tik Kalvarijos sav. Akmenynų pa-
grindinė mokykla ieško vokiečių 
kalbos pedagogo.

* * *
Buvęs švietimo ministrės pata-

rėjas Dainoras Lukas savo feisbuko 
paskyroje rašė, esą tai, jog norin-
čiųjų tapti mokytojais vis mažėja, 
yra tik mitas. Jis pateikė tokius 
LAMA BPO duomenis: daugėja 
abiturientų, pasirinkusių univer-
sitetuose ir kolegijose studijuoti 
pagal pedagogikos studijų krypčių 
bakalauro programas: 2020 metai 
rinkosi 898, 2021 metai – 984, 
2022 metai – 1084, 2023 metai 
– 1413. Rudenį studentai gali 
rinktis pedagogikos gretutines 
studijas, jas renkasi jau turintieji 
dalyko bakalaurą ir norintieji įgyti 
mokytojo kvalifikaciją. Pernai į 

gretutines ir profesines pedago-
gikos studijas buvo priimta dar 
per 800 studentų, panašių skaičių 
tikimasi ir šiemet.

Taip pat vis didėja baigusiųjų 
įsidarbinimo mokyklose rodiklis: 
2022 m. baigusiųjų pedagogikos 
studijas ir tais pačiais metais 
įsidarbinusių mokykloje rodiklis 
siekė 64 proc. Beveik prieš dešimt-
metį – 2013 m. – pedagogikos 
studijų absolventų įsidarbinimo 
rodiklis buvo vos 30 proc., 2018 
m. – apie 40 proc.

„Suvalkiečio“ informacija

Pedagogų stygius: mitas ar realybė?

(Atkelta iš 1 psl.)
– Molekulinė biologija – ne 

itin dažna specialybė, ypač Ma-
rijampolėje. Kaip jūsų akiratyje 
atsirado Marijampolės kolegijos 
Marijampolės regioninis STE-
AM atviros prieigos centras?

– STEAM mokymo metodika 
mane labai sužavėjo inovatyvumu, 
kūrybiškumu, praktiniu mokymu, 
galimybe spręsti realias problemas, 
panaudoti įvairias technologijas 
ir kt. Tad perskaičiusi STEAM 
centro metodininko pareigybių 
aprašymą supratau, kad šis profesi-
nis kelias – kaip tik man. Kadangi 
studijuodama praktikos metu įgi-
jau daug praktinių žinių, susipaži-
nau su moksliniais gamtos tyrimų 
metodais ir pagrindiniais darbo 
būdais, nepabūgau Gamtamoksli-
nėje laboratorijoje vesti praktinius 
užsiėmimus moksleiviams. 

– Juk galėjote eiti mokslinin-
kės keliu Vilniuje ar užsienyje 
– tokios perspektyvos! 

– Mokytojo darbas man visada 
buvo prie širdies. Pirma, aš visada 
jaučiau norą įkvėpti ir padėti ki-
tiems augti. Antra, buvo svarbu 
kurti ilgalaikį poveikį. Man buvo 
artima mintis, kad švietimas yra 
investicija į ateitį. Norėjau būti da-
limi proceso, kuris formuoja atsa-
kingus, kritiškai mąstančius ir vi-
saverčius jaunus žmones, galinčius 
ne tik pasiekti savo tikslų, bet ir 
kurti visuomenėje pozityvų indėlį. 
Trečia, pedagoginis darbas suteikė 
man galimybę nuolat tobulėti. Aš 
troškau ne tik dalintis žiniomis, 
bet ir pati nuolat mokytis, augti. 
Mokytojo vaidmuo reikalauja 
prisitaikyti prie kintančių iššūkių 
ir naujovių, o man tai atrodė kaip 
nuostabi galimybė nuolat tobulėti. 
Galiausiai – pasirinkau pedagogo 
darbą, nes jis suteikia galimybę 
teigiama kryptimi vesti ne tik 
mokinius, bet ir visuomenę. Peda-
gogas formuoja ateitį ir tiesiogiai 
daro įtaką visuomenei. Šis darbas 
ne tik įkvepia, bet ir atskleidžia 
svarbų pašaukimą, kuris mane 
visapusiškai motyvuoja.

– Ar pakaks jums, mole-
kulinės biologijos specialistei, 
pedagogikos žinių? 

– Gavusi darbą, užpildžiau pa-
raišką studijuoti Mykolo Riome-
rio universitete, baigiau profesines 
pedagogikos studijas. Mus mokė 
daugelio dalykų: kaip ir pačiam 

tobulėti, ir efektyviai perduoti 
žinias, ir skatinti mokinių mo-
tyvaciją mokytis, kurti palankią 
mokymosi aplinką. Pirmus darbo 
metus pati mokiausi ir pradė-
jau vesti praktinius užsiėmimus 
1–12 klasių mokiniams. Iki šiol 
džiaugiuosi, kad turiu galimybę 
dirbti šioje įstaigoje širdžiai mielą 
darbą. Viena iš priežasčių – mane 
supantis jaunatviškas kolektyvas, 
kuris visada yra pasiruošęs padėti 
ar patarti. Taip pat dirbdama 
STEAM centre turiu galimybes 
eksperimentuoti su inovatyviomis 
mokymo strategijomis, bendra-
darbiauti su skirtingų disciplinų 
specialistais, ugdyti mokinių kūry-
biškumą ir prob-
lemų sprendimo 
įgūdžius, padėti 
jiems pasiruošti 
sparčiai besikei-
čiančiam darbo 
rinkos pasauliui, 
derinant moks-
lo, technologi-
jų, inžinerijos, 
meno ir mate-
matikos sritis. 
Visa tai atran-
du ir realizuoju 
save dirbdama 
STEAM cen-
tre. Gyvenimas 
nenuspėjamas 
– galbūt kada 
nors profesiniai 
keliai mane nu-
ves ir į mokyklą 
ar gimnaziją.

– Jūsų ran-
kose  jau du 
diplomai. Pra-
džiai – visai 
neblogai!

– Mokyto-
jo darbas – tai 
nuolatinis tobu-
lėjimas ir siekis 
įgyti naujų žinių 
bei jas pritaikyti 
darbo praktiko-
je, tad ateityje 
planuoju stoti ir 
į magistrantūros 
studijas.

– Ko palin-
kėtumėte sau ir 
visiems moky-
tojams Rugsėjo 
1-osios proga?

–  L i n k i u 

jos Klaipėdos fakultetą, grįžo į 
gimtąjį miestą ir nepabūgo pe-
dagoginio darbo. Pati Domantė 
šoka nuo kelerių metukų, tad 
visai nenuostabu, kad šokis tapo 
ir jos profesija.

– Kaip išmokyti 2–3 metukų 
vaiką šokti, kai jis galbūt dar net 
kalbėti nemoka? – pokalbį apie 
šokį pradėjau klausimu.

– Mažieji viską supranta, šokti 
išmoksta žaisdami, – juokiasi 
Domantė. 

– Bet šokti mokysite ir di-
desnius, net paauglius. Teko 
girdėti vienos labai šaunios 
mokytojos komentarą, kad pra-
dinukus mokai žaidimų forma, 

su vyriausiais jokių problemų, 
nes jau proto turi, o dirbant su 
paaugliais tereikia gerai prižiū-
rėti, kad neužmuštų vienas kito. 
Nebijote darbo su šia amžiaus 
grupe?

– Teko dirbti su penktokais, 
tai buvo nelengva – jie žiūri į jau-
ną mokytoją kaip į vyresnę sesę, 
kartais nejaučia pagarbos. Labai 
nustebau, kad dešimtmečiai gali 
kalbėti keiksmažodžiais. Jų am-
žiaus vaikams tai tikrai neturėtų 
būti būdinga.

– Ir net tai neatgrasė nuo 
pedagoginio darbo?

– Ne. Žinau, kad susitvarky-
siu, jau turiu praktikos vesdama 
šokių pamokas įvairaus amžiaus 
žmonėms. 

– Ne visada buvę mokiniai 
nori grįžti į gimtąjį miestą, juo 
labiau – į savo mokyklą. Kaip 
jums?

– Man pasiūlė šį darbą. Taip, 
mano buvę mokytojai dabar yra 
mano kolegos. Jie puikiai mane 
pažįsta, tad manau, kad viskas 
bus gerai.

– Gali būti ir toks požiūris: 
štai matematika, fizika, gimto-
ji ar užsienio kalbos – čia tai 
mokslai. O choreografija, dailė 
ar muzika – kokie čia mokslai? 

– Šokis taip pat gali būti sun-
kus, jis taip pat, kaip ir kiti moks-
lai, yra reikalingas, nes lavina ne 
tik meniškai, bet ir padeda valdyti 
kūną, stiprina koordinaciją. Tai 
ir malonus sportas. Be to, ugdo 
discipliną! Tai svarbu ne tik ma-
žiausiems, bet ir paaugliams, o 
vyresnieji net nesiginčija – jiems  
artėja šimtadieniai, kitos šventės, 
jie nori išmokti šokti. 

– Kada nusprendėte grįžti į 
gimtąjį miestą?

– Jau bebaigdama studijas 
žinojau, kad noriu grįžti. O kai 
pasiūlė čia darbą – labai apsidžiau-
giau: tai nuostabi mokykla, puikus 
kolektyvas. Jaučiu, kad Marijam-
polė – mano miestas.

– Ko palinkėtumėte sau ir 
savo kolegoms bei mokiniams 
Rugsėjo 1-osios proga?

– Mokytojams – gerų mokinių, 
daug kūrybiškumo ir kantrybės. O 
mokiniams – muzikalumo, lanks-
tumo, grakštumo ir kartu atrasti 
daug kitų šokio paslapčių.

–Tesipildo jūsų linkėjimai! 
Ačiū už pokalbį.

smalsumo ir įkvėpimo. Tegul 
mūsų užsispyrimas (pačia geriau-
sia prasme) sukuria sėkmingus 
rezultatus, o naujos idėjos leidžia 
atrasti kūrybiškus būdus ugdyti 
ateities lyderius. 

– Ačiū už Jūsų laiką. Sėk-
mės!

Domantė 
Tereškevičiūtė: 

„Manau, 
kad viskas bus gerai“

Sūduvos gimnaziją baigusi 
Domantė – šios mokyklos šokių 
(choreografijos) mokytoja. Bai-
gusi Lietuvos muzikos akademi-

Domantė Tereškevičiūtė: „Mano buvę mokytojai dabar yra kolegos.“
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Loreta TUMELIENĖ

Idėja gimė 
per pandemiją

Kaip susirinkusiems pasakojo 
UAB „Altas auto“ vadovas Edvar-
das Radzevičius, įmonė autobusus 
eksportuoja į visas Europos šalis, 
90 proc. jų pagamintų autobusų iš-
keliauja būtent į Europą. Lyderiau-
jančios šalys yra Norvegija, Šveica-
rija, Jungtinė Karalystė,Vokietija ir 
Prancūzija. Lietuvoje parduodama 
nedidelė dalis gamintojo elektrinių 
autobusų, bet pamažu judama į 
priekį, vis daugiau vežėjų domisi 
galimybe taršias transporto prie-
mones keisti elektra varomais 
autobusais. „Trisdešimt autobusų 
esame pardavę „Kautrai“. Bemaž 
dešimt elektrinių autobusų važinė-
ja Druskininkų gatvėmis, važiuoja 
ir Alytuje, Utenoje, tikimės, kad 
greitu laiku važiuos ir Marijampo-
lėje“, – kalbėjo E. Radzevičius.  

Direktoriaus teigimu, Lietuvo-
je augant susidomėjimui elektri-
niais autobusais pavasarį gamykla, 
surinkusi šalies vežėjus, surengė 
Lietuvoje gaminamų (pristatyme 
buvo ir kito Lietuvos gamintojo 
„Dancer“ autobusai, jie nėra mini 
klasės, tai didieji miesto autobusai) 
mini elektrinių autobusų prista-
tymą. Didelis privalumas, kad 
gamintojas yra įsikūręs Vilniuje, 
visai šalia klientų. Tad yra ir prie-
žiūra, konsultavimas. „Lietuvoje 
elektrinio transporto industrija 
palyginti gero lygio. Šiuo metu 
startuoja nauja netaršių transporto 
priemonių Susisiekimo ministeri-
jos paleista programa, tad norime 
klientams atskleisti, kokias jiems 
siūlome galimybes, pasidžiaugti 
ir parodyti, kaip Lietuvoje gimsta 

Kada Marijampolėje 
važinės elektriniai 

autobusai?
Uždaroji akcinė bendrovė „Altas auto“, viena didžiausių mažųjų autobusų inžinerijos ir gamy-

bos įmonių Europoje, UAB Marijampolės autobusų parkui pristatė elektra varomą autobusą. Mini 
ir midi autobusų gamyba užsiimanti bendrovė su Marijampolės autobusų parku bendrauja jau ne 
vienus metus, marijampoliečiai turi įsigiję šio gamintojo 12 dyzelinių autobusų, o pastaruoju metu 
vis labiau kalbama apie galimybę įsigyti ir elektrinių. Šiuo tikslu ir pristatytas minėtas autobusas. 
Autobusą apžiūrėjo Marijampolės savivaldybės meras Povilas Isoda ir Administracijos direktorius 
Karolis Podolskis.

šiuolaikiniai elektrobusai“, – sakė 
E. Radzevičius.

Pasak UAB „Altas auto“ va-
dovo, šiuos autobusus įmonė 
pradėjo gaminti per pandemiją, 
kaip visada, krizės metu gimsta geri 
sumanymai, krizinis momentas 
kelia ne tik tam tikrus iššūkius, 
bet suteikia ir galimybes. „Mes nu-
tarėme, kad tokie autobusai labai 
aktualūs viešajame transporte. Kar-
tu su „Mercedes Benz“ gamykla, 
gaudami jų važiuokles ir turėdami 
partnerius UAB „Elinta Motors“, 
kuri tiekia mums elektros variklius, 
baterijas, kartu nutarėme kurti šį 
produktą. Dabar jau ketvirti metai, 
kai gaminame elektrinius autobu-
sus serijiniu būdu. Didžiąją dalį 
eksportuojame į Vakarų Europos 
šalis, bet džiaugiamės, kad yra su-
sidomėjimas ir Lietuvoje, kad mes 
šiuos autobusus galime naudoti ir 
mūsų šalies keliuose“, – kalbėjo E. 
Radzevičius. 

Marijampolės 
autobusų parkas išbandys 

įmonės elektrobusą
Uždarajai akcinei bendrovei 

„Marijampolės autobusų parkas“ 
pristatytas tipinis mažasis A kla-
sės elektrinis autobusas. Juo gali 
važiuoti 22 keleiviai, yra 16 sė-
dimų vietų, likusieji keleiviai gali 
važiuoti stovėdami. Autobusas yra 
tipinis žemagrindis, jo privalumas, 
kad į jį keleiviai gali įvažiuoti ir su 
vežimėliais – vaiko ar neįgaliojo. 
Autobusas kompaktiškas, jaukus, 
patogus neįgaliesiems ir vyresnio 
amžiaus žmonėms, pakankamai 
erdvus viduje tiek keleiviams, tiek 
ir vairuotojui. Pasak UAB „Altas 
auto“ vadovo, tai tipiškas mažų 
miestų arba priemiesčio autobusas. 

„Toks autobusas labai patrauklus 
ne tik Lietuvos miestuose, bet ir už-
sienio šalyse. Transporto priemonė 
populiari priemiesčiuose, ten, kur 
mažesnis žmonių judėjimas, arba 
atvirkščiai, senamiesčiuose, kur 
siauros gatvės, kur sunku prava-
žiuoti dideliam autobusui. Jo kaina 
svyruoja, priklausomai nuo speci-
fikacijos, nuo 230 iki 250 tūkst. 
eurų, plius PVM“, – pasakojo E. 
Radzevičius. 

Svečią papildė Marijampolės 
autobusų parko Eksploatacijos 
skyriaus viršininkas Robertas Do-
brovolskis. Pasak jo, šis autobusas 
patrauklus ir išvaizda, ir įrengimu, 
šiuolaikiškas, kiekvienas keleivis 
turi galimybę pasikrauti telefo-
ną. Iš išorės apšviestos įlipimo 
durys. Autobusas pritaikytas ir 
keleiviams, turintiems negalią. Yra 
Brailio raštas, rampa neįgaliajam, 
garsiniai signalai gali būti siunčia-
mi keleiviams, esantiems viduje 
ir laukiantiems autobuso. „Be 
to, šis autobusas labai lietuviškas, 
tiek įrengimas, tiek pačios bate-

rijos, traukos varikliai,  inverteris 
yra lietuviški, pagaminti Kaune, 
įmonėje „Elinta Motors“. Viena 
įkrova ši transporto priemonė gali 
nuvažiuoti apie 250 kilometrų, 
greituoju būdu pasikrauti užtrunka 
apie valandą. Vairuotojai per per-
trauką laisvai suspės tai padaryti“, 
– pasakojo Eksploatacijos skyriaus 
viršininkas. Naujieji elektriniai 
autobusai, skirtingai nei įprastieji, 
varomi vidaus degimo varikliais, 
yra gerokai tylesni ir ekologiškesni. 
Tai padeda sumažinti ne tik aplin-
kos, bet ir garso taršą keleiviniam 
transportui judant kasdieniais 
miesto maršrutais.

Planuose – 
apie 30 elektrobusų

Pasak R. Dobrovolskio, kol kas 
Marijampolė dar neturi nė vieno 
elektrobuso, tad su baltu pavydu 
dairosi į kitus miestus, kur kole-
gos jau keleivius vežioja tokiomis 
elektra varomomis transporto 
priemonėmis.

„Kodėl mes dar neturime tokių 

autobusų, šiandien 
dažnai girdime šį 
klausimą. Dėl to, 
kad nupirkti tokį 
autobusą nėra pa-
prasta, jis kainuoja 
didžiulius pinigus, 
be paramos vežėjui 
tai padaryti būtų su-
dėtinga. Šiuo metu 
laukiame subsidijų, 
gairių su konkrečiais 
skaičiais, kokiomis 
priemonėmis pasi-
naudoję mes galėtu-
me įsigyti tokius au-
tobusus“, – kalbėjo 
R. Dobrovolskis. 

Autobusų par-
ko Eksploatacijos 
skyriaus viršininkas 
sakė, kad jų bendrovė 

norėtų elektrobusus įsigyti iš Lie-
tuvos gamintojo. Didelis pliusas, 
kai gamintojas yra Lietuvoje, pri-
reikus konsultacijos, aptarnavimas 
čia pat. 

„Pažįstame šį gamintoją, galime 
atsiliepti tik gerai, tai didžiausias 
Europoje mini klasės autobusų 
gamintojas, jis visai šalia mūsų, vos 
už 130 kilometrų, mums, kaip ve-
žėjui, tai didelis pliusas“, – kalbėjo 
R. Dobrovolskis. 

Šiandien, kai viso pasaulio dė-
mesys nukreiptas į ekologiją ir oro 
taršos mažinimą, Marijampolės 
autobusų parkas nestovi vietoje. 
Eksploatacijos skyriaus viršininkas 
papasakojo, kad bendrovė yra nu-
mačiusi skaičių, kiek norėtų turėti 
savo parke elektrinių autobusų, 
jiems paruošta infrastruktūra. 
„Mes turime viziją, kad parke 
galėtų būti eksploatuojama apie 
trisdešimt elektrinių autobusų. 
Jais vežtume priemiesčio ir miesto 
keleivius. Dabar tik reikia sulaukti 
rėmimo programos, joje sėkmingai 
dalyvauti. Anot R. Dobrovolskio, 
esant palankioms sąlygoms, realu 
ekologiškas transporto priemones 
įsigyti dvejų metų perspektyvoje.

Į Marijampolę atkeliavęs ben-
drovės „Altas auto“ elektra varomas 
autobusas čia bus apie savaitę. 
Keleivių jis nevežios. Skirtas įmo-
nei išsibandyti, pavažinėti savo 
maršrutais, pasižiūrėti, ar yra 
tinkamas. 

UAB „Altas auto“ direktorius 
E. Radzevičius pasidžiaugė, kad 
mūsų šalis sparčiai įgyvendina 
žaliojo kurso gaires. Šalyje turimos 
stiprios subsidijos iš valstybės, o tai 
leidžia tegul ir pamažu, bet judėti 
į priekį keičiant taršųjį transportą 
ekologišku. 

Su Rugsėjo pirmąja! 
Gerbiami mokytojai, linkiu 

Jums kuo geresnių darbo sąly-
gų, kad galėtumėte sėkmibgai 
tiesti tiltus į ateitį. Brangūs 
mokiniai, fantazuokite, eksperi-
mentuokite ir semkite iš beribio 
žinių lobyno! Linkiu įgyvendinti 
Jūsų svajones!

Jūsų Seimo narys 
Giedrius Surplys

PR 23-61.

Marijampoliečiams siūloma įsigyti elektra varomą autobusą. Jį kartu su UAB „Altas auto“ vadovu Edvardu Radzevičiumi apžiūrėjo Marijampolės 
savivaldybės meras Povilas Isoda.

Autobusas ne tik pažangus, bet ir patogus keleiviams. 



2023 m. rugpjūčio 30 d.4 psl.

Algis VAŠKEVIČIUS      

Mažas būdamas 
užmigdavo traktoriuje
– Mes abu su broliu dar buvome 

maži vaikai, o jau lipdavome į trak-
torių ir tėčiui visaip trukdydavome. 
Būdavo ir taip, kad net užmigda-
vome tame traktoriuje, tai jis mus 
surasdavo ir ištraukdavo. Pamenu, 
buvo sovietinis T-40 traktorius, 
kabina maža, bet mes kažkaip su-
lįsdavome, – šypsojosi Mindaugas, 
kai apsilankėme jo ūkyje.

Pasak vaikino, jau nuo vaikys-
tės ir paauglystės apie išvykimą iš 
kaimo, apie emigraciją ar persikė-
limą į mūsų šalies didmiesčius net 
nesvarstė – buvo savaime aišku, 
kad liks ūkyje ir dirbs, tęs tėvų 
tradicijas. Patys tėvai jo nespaudė 
ir nenurodinėjo – tokį kelią sakosi 
pasirinkęs pats, nors jei dabar rei-
kėtų rinktis iš naujo, sprendimas 
jau būtų kitoks.   

Baigęs mokslus Sasnavoje dar 
studijavo Žemės ūkio akademijoje 
ūkio mechanikos inžineriją. Šių 
mokslų dar nebaigė, bet planuoja 
būtinai užbaigti.

Mindaugas pasakoja, kad šian-
dien Vaišnių ūkyje – 36 melžia-
mos karvės ir dar prieaugis, o su 
pievomis dirbamos žemės yra apie 
200 hektarų. Augina labai įvairias 
kultūras – kukurūzus, kviečius, 
rapsus, avižas ir kvietrugius. Ta įvai-
rovė padeda apsidrausti nuo įvairių 
galimų rizikų, nes vienais metais 
geresnės supirkimo kainos būna 
vienų kultūrų, kitais – jau kitų. 

Pardavimui augina kviečius ir 
rapsą, tai pačios pelningiausios kul-
tūros, tad jų plotai ūkyje didžiausi, 
o miežiai, avižos, kvietrugiai skirti 
pašarui gyvuliams, dalis kukurūzų 
smulkinama, dalis kuliama ir par-
duodama.

Derlių lemia ne tik oro 
sąlygos 

– Žinoma, kasmet derlių labai 
lemia oro sąlygos. Pernai buvo labai 
gera vasara, metai tikrai pelningi, 
šiemet po visų sausrų atrodė, kad 
derlius bus prastas, bet nebuvo blo-
gai, derlius  net nustebino. Viskas 
tarsi susidėliojo į vietas – trąšos 
buvo pirktos brangiai, kaip mes 
juokaujame, prabangios, jų kaina 

Jaunasis ūkininkas Mindaugas Vaišnys: 
„Gera žiūrėti į užaugintą derlių“

Baigiasi vasara, skaičiuojame paskutines rugpjūčio dienas. Laukai tuštėja, javapjūtė jau baigta, tad galima pasvarstyti, ar šiųmetė sausra labai atsiliepė grūdų der-
liui, koks jis buvo. Pasak netoli Marijampolės, Purviniškės kaime ūkininkaujančio Mindaugo Vaišnio, derlius buvo geresnis, nei atrodė iš pradžių. Beveik 200 hektarų 
ūkį turintis jaunasis 33 metų ūkininkas M. Vaišnys tęsia tradicijas – į šią sodybą prieš 34 metus atsikraustė ir pradėjo ūkininkauti jo tėvai. Ir dabar Mindaugo tėtis 
dirba kartu, o per darbymetį dar padeda ir vaikino brolis.   

šiandien jau daugiau 
kaip dvigubai mažes-
nė. Mes vadinamąją 
salietrą pirkome po 
760 eurų už toną, 
dabar ji kainuoja 340 
eurų, o įsigijome 24 
tonas. Rapsų supir-
kimo kainos pernai 
siekė 700 eurų, dabar 
– 420 eurų už toną. 
Visos javų supirkimo 
kainos šiemet ma-
žesnės, tik runkelių 
pakilo, – skaičiuoja 
jaunasis ūkininkas.

Tos geros runke-
lių supirkimo kainos 
suviliojo ir Mindau-
gą – ryžosi pirmus 
metus auginti  ir 
cuk rinius runkelius, 
pasirašė sutartį par-
duoti 500 tonų run-
kelių po 50 eurų už 
toną. Pasak jo, palankios supirkimo 
kainos suviliojo nemažai augintojų, 
atsirado ir naujų. 

Nuolat stebi grūdų 
kainas biržoje

Mindaugas aiškina paprastai ir 
suprantamai – taip jau būna, kad 
per rugiapjūtę beveik visada lyja. 
Jis į kviečių auginimą investavo 
daug pinigų, kad tas grūdas būtų 
ne pašarinis, o pirmos klasės, tarp 
jų yra 40 eurų už toną skirtumas. 
Tad prasidėjus javapjūtei jis dar 
kulia pirmos klasės grūdus, o užėjus 
lietui, grūdai tampa ketvirtos kla-
sės, ir supirkimo kaina atitinkamai 
sumažėja.

Kainoms įtakos turi ir karas 
Ukrainoje – vaikinas aiškina, kad, 
pavyzdžiui, jei ukrainiečiai sugadi-
na geležinkelio tiltą į Krymą, o juo 
Rusija pergabena apie 500 milijonų 
tonų grūdų, tai grūdų kaina dvigu-
bai išauga. Kasdien vidurdienį jis 
telefone tikrina grūdų supirkimo 
kainas biržoje, stebi, kaip svyruoja, 
ir mato, kiek gavo pelno ar prara-
do pinigų. Anot Mindaugo, taip 
šiandien turbūt elgiasi kas antras 
ūkininkas, nes kiekvienas, aišku, 
užaugintą produkciją nori parduoti 
kuo brangiau.

Ūkyje augalininkystė užima 
kiek didesnę dalį. Kai pernai pieno 

supirkimo kaina buvo aukštesnė, 
tai davė daugiau pelno, o kai šiemet 
ji nukrito, daugiau pelno duoda 
grūdų auginimas. Mindaugas 
parduoda pieną „Marijampolės 
pieno konservų“ bendrovei, kaina 
išties maža, jo nuomone, supirkėjai 
turbūt ją derina tarpusavyje. Kai 
prieš kelis mėnesius protestuodami 
dėl žemų supirkimo kainų ūkinin-
kai pieną dalijo prie perdirbimo 
įmonių veltui, Mindaugas ten 
nevažiavo, bet, pasak jo, jei kažkas 
būtų užsukęs į jo ūkį, būtų pieną 
dovanojęs.

Piktina nevykusi šalies 
žemės ūkio politika

Jaunąjį ūkininką piktina ir 
grūdų džiovinimo kainos – pernai, 
motyvuojant dujų kainų augimu, 
už procentu viršytą bazinį grūdų 
drėgnumą vietoj anksčiau buvusių 
4 eurų jau teko mokėti 7,5 euro. 
Šiemet dujų kainos labai nukrito, 
bet grūdų džiovinimo kaina ne-
sumažėjo – supirkėjai tuo tiesiog 
nesuinteresuoti ir teigia, kad jei 
kažkurie vieni kainą sumažintų, tai 
ir kiti taip padarytų.

Paklaustas apie įvairių fondų ir 
programų paramą ūkyje, vaikinas 
pamini prieš trejus metus įsigytą 
naują traktorių – pusė kainos iš 88 
tūkstančių eurų buvo padengta. 

Dar anksčiau jo tėtis yra gavęs 
paramą galvijams auginti. Tai ir 
viskas – visa kita – iš savų pinigų. 
Ūkyje daug modernios technikos, 
nauji firmos „Massey Ferguson“ 
traktoriai, kuriuos jis greitai įvaldė, 
tad derlių nuima ne tik savo ūkyje, 
bet talkina ir kitiems.

– Ūkininkauti turbūt labiausiai 
trukdo nevykusi šalies žemės ūkio 
politika ir pats ministras. Laukų 
deklaracija šiemet man buvo di-
džiulis galvos skausmas. Anksčiau 
buvo sėjomaina, savo ūkyje pats 
geriausiai žinai, kaip ir ką daryti, 
sėti, o dabar jau tau tai nurodo. 
Pikta, kad aš gana nemažai laisvų 
laukų buvau pasilikęs darbams, 
viskas buvo suplanuota, o paskui 
jau reikėjo viską perdaryti, vieną 
lauką išdirbti, posėlį sėti ir panašiai, 
– piktinosi jis.

Paklaustas, kas labiausiai jį laiko 
ūkyje, ar nekyla kartais noras viską 
mesti ir gyventi kitokį gyvenimą, 
savo šeimos dar nesukūręs vaikinas 
šypsosi – toks gyvenimo būdas jau 
tiesiog įaugęs į kraują, esi tiesiog 
įsuktas, kitaip gyventi nebegali, 
diena veja dieną, darbas – darbą, ir 
žiemą nėra laiko labiau pailsėti. Jis 
pats sako labiausiai nuo ūkio pail-
sintis kas kelintą parą budėdamas 
priešgaisrinės apsaugos tarnyboje. 

Svajonėse – 
dar didesnis ūkis 

– Būna, kad šauna mintis į galvą 
imti ir viską išparduoti, su gautais 
pinigais, kol jie baigsis, pagyventi 
smagiai. O kas tada? Tad apsisuki ir 
vėl į laukus ar pas karvytes, – šypso-
si Mindaugas, pridūręs, kad tikrai 
nenorėtų, jog jo vaikai kada nors 
gyventų irgi tokį gyvenimą. 

O kas džiugina, teikia pasiten-
kinimą, klausiu jo ir išgirstu atsa-
kymą, kad džiugina savo rankomis 
užaugintas derlius, kai matai prieš 
akis lauką ir smagu, jog kažkas tą 
duonytę suvalgys, ir tą cukriuką iš 
runkelių jau galės įsidėti į arbatą. 
Tokie tie džiaugsmai, o malonu-
mo dar teikia ir tai, kad iš ūkio 
gali leisti sau nusipirkti brangesnį 
BMW automobilį ar gražesnį rūbą. 
Galėtų ir keliauti, bet ūkio nelabai 
paliksi ir prie Baltijos jūros jis sa-
kosi buvęs pastarąjį kartą gal prieš 
šešiolika metų.

Tiesa, kelionė buvo ir pernai 
– bendrovė „Dotnuva Baltic“ ren-
gė geriausio šalies traktorininko 
varžybas, ir Mindaugui pavyko 
laimėti pirmą vietą. Iš pradžių jis 
sėkmingai įveikė kelias rungtis, 
pasiekęs geriausią laiką pateko į 
finalą, dar po mėnesio varžybose 
laimėjo ir finale. O prizas buvo 800 
eurų kelionei, tai su draugu išskrido 
savaitei į Turkiją, nors visiškai atsi-
palaiduoti nepavyko, nes kasdien 
galvoje sukosi mintys apie ūkį. 

Prieš kelerius metus jis dalyvavo 
Lietuvos artojų varžybose Dotnu-
voje po to, kai tokiose varžybose 
nugalėjo Marijampolės regione. 
Dotnuvoje Mindaugas buvo tarp 
prizininkų, nors šiais laikais prak-
tiškai jau niekas nearia, jis pats 
ūkyje dar turi plūgą ir kartais jį 
panaudoja laukuose, kad įgūdžiai 
neprapultų.  

O svajonės ir planai? Atsakymas 
turbūt neturėtų stebinti – svajoja 
apie kokius 300 hektarų  nuosavos 
dirbamos žemės, tada jau būtų kaip 
tik, su turima technika išsiverstų. 
Prie ūkio prisirišęs Mindaugas sako, 
kad būna ir labai sunkių akimirkų, 
tada viską gyvatynu pavadina, bet  
po to ateina kita diena, dar kita, ir 
gyvenimo ratas, kuris jam yra toks, 
koks yra, sukasi toliau. 

M. Vaišnys ūkyje dirba nuo vaikystės ir kitokio gyvenimo neįsivaizduoja.

Vaišnių ūkyje – nemažai naujos žemės ūkio technikos.Vienais metais pelningiau būna parduoti pieną, o kitais – grūdus.

Ričardo PASILIAUSKO nuotraukos 
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Kalvarijos savivaldybėjeDaiva KLIMAVIČIENĖ

Mokykla perduota 
socialinių paslaugų centrui

Nuspręsta Kalvarijos savivaldy-
bei nuosavybės teise priklausantį 
Akmenynų pagrindinės mokyklos 
valdomą, naudojamą nekilnoja-
mąjį turtą – pastatą, esantį Aistiš-
kių kaime, Liepų g. 15, perduoti 
Kalvarijos savivaldybės socialinių 
paslaugų centrui valdyti, naudoti 
ir disponuoti patikėjimo teise 
nuostatuose numatytai veiklai ir 
funkcijoms vykdyti. 

Pritarta pakeisti 2016 m. Kal-
varijos savivaldybės tarybos spren-
dimą dėl mokamos pailgintos 
dienos (popamokinės veiklos) 
grupės paslaugos teikimo ugdy-
mo įstaigose. Valandinis įkainis 
(0,25 Eur) nėra keistas nuo 2016 
m. Atsižvelgiant į pasikeitusią 
ekonominę situaciją, padidėjusias 
paslaugų kainas ir išaugusį darbo 
užmokestį, nuspręsta vienam vai-
kui/mokiniui teikiamos pailgintos 
dienos (popamokinės veiklos) 
grupės valandos paslaugos įkainį 
padidinti iki 0,35 Eur.

Galvojama 
ir apie mergaites

Svarstant klausimą dėl Kalva-
rijos sporto centro 2023–2024 
mokslo metų ugdymo programų 
(buvo kalbama apie regbio tre-
niruotes), Tarybos narys Vincas 
Plikaitis išsakė nuomonę, kad 
reikia ne tik berniukams, bet ir 
mergaitėms skirtų sporto šakų, 
pavyzdžiui, tinklinio ar kt. „Reikia 
ieškoti trenerių ir surasti“, – sakė 
buvęs meras. Meras N. Šidlauskas 
paaiškino, kad dabar sporte jau 
yra ir mišrios grupės – gali kartu 
treniruotis abiejų lyčių vaikai. 
Dar vienas pliusas regbio eilutei 
ugdymo plane yra tai, kad regbio 
trenerė yra treniravusi mergaites, 
Kalvarijoje taip pat žada surinkti 
komandą. Kita vertus, jei niekas 
nesusidomėtų regbiu, tai šios 
sporto šakos trenerei nebūtų čia 
ką veikti.

Algis VAŠKEVIČIUS

Gydytojui nusišalinti 
nereikės

Tarybos nariai balsavo už tai, 
kad būtų pripažintas netekusiu 
galios prieš porą mėnesių priimtas 
jų sprendimas „Dėl Tarybos nario 
Gedimino Akelaičio privačių inte-
resų“. Tarybos narys G. Akelaitis 
tada pageidavo, kad nebūtų nuša-
lintas nuo sprendimų, susijusių su 
Marijampolės ligonine, nes, anot 
jo, kaip gydytojas jis nori dalyvauti 
priimant sprendimus dėl ligoni-
nės ir gydytojo vidinės nuostatos 
neleidžia likti nuošalyje. Tada į šį 
prašymą nebuvo atsižvelgta, tad 
G. Akelaitis liepos mėnesį pateikė 
skundą teisinėms institucijoms dėl 
tokio Tarybos sprendimo. Siekiant 
išvengti teisinių ginčų, priimtas 
naujas sprendimas, po jo priėmi-
mo G. Akelaitis viešai padėkojo 
socialdemokratams.

Posėdyje nustatytas Mari-
jampolės savivaldybės komisijos 
Laisvės kovoms įamžinti narių 
skaičius. Ją sudarys 7 nariai, ko-

Su kuo Kalvarijoje sveikintis, 
o su kuo – ne? 

Kalvarijos savivaldybės tarybos posėdyje buvo svarstoma 16 klausimų. Šio, esančio antraštėje, 
nebuvo darbotvarkėje, bet jis kilo vienam iš Tarybos narių. Į jį buvo atsakyta. Kaip? Atsakymą 
rasite šiame tekste. 

Mažėja vaikų 
ne tik darželiuose, 
bet ir mokyklose

Pakeistas Kalvarijos savivaldybės 
švietimo įstaigų priešmokyklinio 
ugdymo organizavimo modelių 
aprašas. Dabar jis skamba taip: 
„Minimalus vaikų skaičius grupė-
je – 8.“ Anksčiau buvo 10 vaikų. 
Sprendimo tikslas – sumažinant 
minimalų vaikų skaičių, užtikrinti 
priešmokyklinį vaikų ugdymą kai-
miškose vietovėse, arčiau namų.  

Švietimo, kultūros ir sporto 
skyriaus vedėja Erika Stankevičienė 
informavo, kad Kalvarijos gimna-
zijos Jusevičių skyriaus jungtinėje 
(ikimokyklinio ir priešmokyklinio) 
ugdymo grupėje iš devynių teliko 
keturi vaikai. Taigi ši ugdymo grupė 
nesudaroma. Sumažėjo mokinių ir 
Kalvarijos gimnazijoje: 3–4 klasių 
bus ne po tris, bet po du klasių 

komplektus.
Tarybos narys Vincas Plikaitis 

čia pat pateikė klausimą – ir kole-
goms, ir merui – dėl vaikų lopšelio-
darželio „Žilvitis“: 

– Įvyko konkursas, laimėjo 
moteris. Ar būtų galimybė su ja 
susipažinti? Dabar sutinki kitąkart 
mieste ir nežinai, su kuo sveikintis, 
su kuo ne, – sakė V. Plikaitis.

Jei kalbėtume visai rimtai, svei-
kintis niekas nedraudžia su visais 
– tai gražus mandagumo gestas. 
Meras net paragino – Tarybos narys 
gali nueiti ir susipažinti, taip pat 
galima naują vaikų lopšelio-darželio 
vadovę (ja po konkurso tapo Dalytė 
Luckuvienė – red. pastaba) pasi-
kviesti į Švietimo, kultūros, sporto 
ir jaunimo reikalų komitetą, kurio 
narys yra ir V. Plikaitis. Galima 
išsakyti savo lūkesčius, išgirsti jos 
vizijas ir pan.

Nuo liepos 3 d. Kalvarijos vaikų lopšeliui-darželiui „Žilvitis“ 
vadovauja direktorė Dalytė Luckuvienė, buvusi Marijampolės lop-
šelio-darželio „Nykštukas“ vadovė.

Ričardo PASILIAUSKO nuotrauka

Apie Sosnovskio barščius
Architektūros, aplinkosaugos 

ir teritorijų planavimo skyriaus 
vyriausiasis specialistas gamtosaugai 
ir kultūros vertybių apsaugai Romas 
Eidukaitis pristatė klausimą dėl 
aplinkos apsaugos rėmimo specia-
liosios programos 2023 metų prie-
monių vykdymo sąmatos keitimo. 
Tarybos narys V. Plikaitis siūlė vieto-
je 5 tūkst. eurų (tiek 2023 m. buvo 
skirta Sosnovskio barščio kontrolės 
įgyvendinimo darbams) įrašyti 10 
tūkstančių. Meras priminė, kad tai 
yra 2023 m. sąmata ir pavasarį šie 
invaziniai augalai buvo naikinti, 
o dėl didesnių išlaidų Sosnovskio 
barščio kontrolei 2024 metais bus 
sprendžiama atėjus laikui. 

Atliekų konteineriai
Opozicijos lyderis Karolis Ba-

beckas kėlė klausimą dėl naujų kon-
teinerių, į kuriuos netelpa kai kurios 
negabaritinės atliekos (pvz., vonios, 
klozetai ar spintos), kurie paskui guli 
šalia konteinerių ir teršia aplinką, 
jau nekalbant apie prastą estetinį 
vaizdą. Žmonės, buvo sakoma, vis 
dar nežino, kad jas galima nuvežti 
į stambiagabaričių atliekų aikštelę. 
Du kartus per metus tokios atlie-
kos išvežamos organizuotai, bet gal 
reikėtų vežti keturis kartus? Tiesa, 
šioje vietoje apie didesnį mokestį dėl 
dvigubo darbo nebuvo užsiminta, 
tik akcentuota, kad daugiabučių 
gyventojai stambiagabaričių atliekų 
išvežimo grafikų nežino. Problema 
ir su žaliosiomis atliekomis. Apie 
buities atliekų išvežimą gyventojams 
primena „magnetukais ant šaldytu-
vų prisegti grafikai“, o apie atsikraty-
mą senomis sekcijomis ir voniomis 
informacijos trūksta. Juk galėtų 

gyventojai civilizuotai atsikratyti ir 
jomis, o ne į griovius mesti. 

Apie kompensacijas už kurą
Svarstytas klausimas dėl vidu-

tinių kuro kainų, taikomų būsto 
šildymo išlaidų ir karšto vandens 
išlaidų kompensacijoms skaičiuoti. 
Numatyta taip: mišrios malkos – 
67,95 Eur už kubinį metrą; akmens 
anglys – 308,27 Eur už toną; durpių 
briketai – 165,29 Eur už toną; me-
dienos granulės – 320 Eur už toną; 
kai būsto šildymui ir karšto vandens 
ruošimui naudojamas kitoks kuras, 
jo vidutinė kaina prilyginama vidu-
tinei vieno kubinio metro malkų 
kainai – 67,95 Eur. 

K. Babeckas klausė, ar bus pra-
tęsta sutartis su „Didma“, nes artėja 
šildymo sezonas. Meras patikino, 
kad sutartis baigsis 2024 m. gegužę, 
bet perimti šilumos ūkį – reikalų 
yra! Tai ne tik trasos, tai ir finansiniai 
dalykai. Gali būti, kad tą paslaugą 
teks perimti „Kalvarijos komunali-
ninkui“. Sprendimus šiuo klausimu 
turės priimti Taryba. 

… sujungimo būdu nuo 2024 
m. vasario 1 d.

Dėl sutikimo reorganizuoti 
viešąją įstaigą Kalvarijos ligoninę, 
viešąją įstaigą Kalvarijos pirminės 
sveikatos priežiūros centrą ir viešąją 
įstaigą Sangrūdos ambulatoriją 
Taryba neturėjo vieningos nuomo-
nės: už balsavo 14, keturi Tarybos 
nariai susilaikė ir trys balsavo prieš. 
Daugumos balsų persvara šios 
trys įstaigos bus reorganizuojamos 
sujungimo būdu ir taps Kalvari-
jos savivaldybės sveikatos centru, 
kuriam pereitų reorganizuojamų 
įstaigų teisės ir pareigos nuo 2024 
m. vasario 1 d.

Reorganizavus, kaip teigiama, 
bus optimizuotas Kalvarijos savi-
valdybės sveikatos įstaigų tinklas, 
jų valdymas ir veikla, racionaliai 
ir tikslingai išnaudojami materia-
liniai ir finansiniai įstaigų ištekliai, 
bus gerinama gyventojų sveikatos 
priežiūros paslaugų kokybė ir pri-
einamumas.

Kaip sakoma – tesipildo!  

MarijaMpolės savivaldybėje 

Posėdyje – ir aistros dėl įmonių 
reorganizavimo, ir mažumos valanda

Pirmadienį Savivaldybės tarybos posėdyje apsvarstyti 35 klausimai ir pirmą kartą surengta Ta-
rybos mažumos valanda. Daugiausia laiko pareikalavo ir aistrų sukėlė numatytas  savivaldybės 
įstaigos „Marijampolės butų ūkis“ reorganizavimas prijungiant prie „Sūduvos vandenų“ bendro-
vės. Šį klausimą siūlyta išbraukti iš darbotvarkės, bet 14-ai Tarybos narių pasisakius „už“ ir dešim-
čiai susilaikius klausimas buvo svarstomas. Apie tai skaitykite šios dienos „Suvalkietyje“ atskirai  
(6 psl.). Kiti klausimai buvo aptarti ir sprendimai priimti gana greitai.

misijai vadovaus Tarybos narys 
Sigitas Valančius. Nuo 2011 metų 
nebuvo keisti šios komisijos veik-
los nuostatai, tad šįkart patvirtinti 
nauji. 

Buvo pakeistas Savivaldybės 
seniūnaičių rinkimų organizavimo 
tvarkos aprašas, nes pasikeitus 
Lietuvos Respublikos vietos sa-
vivaldos įstatymo nuostatoms jį 
reikėjo suderinti  su pasikeitusiu 
įstatymo reglamentavimu. Pasi-
keitus LR korupcijos prevencijos 
įstatymui, buvo įsteigta nauja 
vyriausiojo specialisto, atsakingo 

už korupcijai atsparios aplinkos 
kūrimą savivaldybėje, pareigybė. 
Buvo patikslintas ir atnaujintas 
kovos su korupcija programos 
įgyvendinimo priemonių planas.

Posėdyje patvirtintas Mari-
jampolės savivaldybės kontrolės ir 
audito tarnybos savivaldybės kon-
trolieriaus pareigybės aprašymas, 
nustatytas jo algos koeficientas. 
Patvirtintas ir Savivaldybės 2022 
metų konsoliduotųjų finansinių 
ataskaitų rinkinys, pripažįstant 
savivaldybės kontrolieriaus pasta-
bas, kad būta ir trūkumų, kuriuos 

reikia šalinti, bet šie trūkumai 
esminės įtakos nedarė. 

Mokyklose klasių 
skaičius mažėja

Tradiciškai posėdyje svarstyta 
nemažai su švietimu susijusių 
klausimų. Pakeistas Savivaldybės 
švietimo įstaigų priešmokyklinio 
ugdymo grupių ir klasių komplek-
tų skaičius 2023–2024 mokslo 
metams. Pasak Švietimo, kultūros 
ir sporto skyriaus vedėjo Nerijaus 
Mašalaičio, „Ryto“ pagrindinėje 
mokykloje nelieka paruošiamųjų 

klasių, neformuojama devintoji 
klasė, Sasnavos pagrindinėje mo-
kykloje neformuojama pirmoji 
klasė. Pasak vedėjo, Sasnavoje 
vaikų tėvai apie tai žinojo ir iš 
anksto savo vaikams rinkosi kitas 
mokyklas.

Paklaustas, kokia Želsvos pro-
gimnazijos ateitis, kur irgi mažėja 
mokinių skaičius, N. Mašalaitis 
sakė, kad progimnazija deda daug 
pastangų, kad mokinių būtų, juos 
pritraukia iš aplinkinių vietovių, 
tad bent artimiausius kelerius 
metus klases sukomplektuos.   

Posėdyje patvirtintas mokesčio 
už vaikus, ugdomus pagal ikimoky-
klinio ir priešmokyklinio ugdymo 
programas, tvarkos aprašas, kuris 
galios nuo šių mokslo metų pra-
džios. Nauji didesni fiksuoti mėne-
siniai mokesčiai buvo nustatyti dar 
gegužės mėnesio Tarybos posėdyje. 

Priminsime, kad rugsėjo–bir-
želio mėnesiais teks mokėti po 20 
eurų už vieną (pirmą) vaiką, 15 
eurų už antrą vaiką ir 10 eurų už 
trečią vaiką ir kiekvieną kitą. 

(Nukelta į 6 psl.)



2023 m. rugpjūčio 30 d.6 psl.

(Atkelta iš 5 psl.)
Net tris kartus pakilo mo-

kestis vasarą, liepos–rugpjūčio 
mėnesiais tėvams teks mokėti po 
30 eurų už vieną (pirmą) vaiką, 
20 eurų už antrą vaiką ir 10 eurų 
už trečią ir kiekvieną kitą vaiką. 
Šįkart posėdyje tik patikslinta ir 
reglamentuota pati mokėjimo 
taikymo tvarka. 

Posėdyje suderintas savivaldy-
bės švietimo įstaigų darbo laikas 
– kai kurios iš jų dirbs iki 15 va-
landos, pakeistas didžiausias leis-
tinas pareigybių skaičius švietimo 
įstaigose, patvirtinti Marijampolės 
„Ryto“ pagrindinės mokyklos, 
Sporto centro ir Petro Kriaučiūno 
viešosios bibliotekos nuostatai.

Naujovė – 
Tarybos mažumos valanda

Marijampolės socialinės pa-
galbos centrui valdyti ir naudoti 
perduotos savivaldybei nuosavy-
bės teise priklausančios negyve-
namosios patalpos Vytauto gatvės 
17-ajame name. Į renovuojamų 
namų sąrašą įtraukti dar trys dau-
giabučiai, esantys R. Juknevičiaus 
g. 64, Vytauto g. 15  ir Jaunimo 
g. 6. 

Tarybos nariai patvirtino ir 
Marijampolės socialinės pagalbos 
centro nuostatus, nes pasikeitė šio 
centro organizuojamų ir teikia-
mų socialinių paslaugų įvairovė 
ir aprėptis, neorganizuojamos 
kompleksinės paslaugos šeimai, 
nevykdomos prieglobstį gavusių 
užsieniečių integracijos priemo-
nės, pradėtos teikti prevencinės 
socialinės paslaugos. Nuo liepos 
mėnesio centras neteikia akredi-
tuotos intensyvios krizių įveikimo 
pagalbos paslaugų, todėl vienas 
iš jo padalinių Krizių centras 
panaikintas, kartu naikinant ir 
8 etatus.

Marijampolės seniūnijos Pa-
tašinės kaimo bevardei gatvei 
suteiktas Šilauogių, o Liudvinavo 
bevardei gatvei – Daubos gatvės 
pavadinimai, pakeistos Liudvinavo 
seniūnijos Liepynų kaimo Vasaros 
gatvės geografinės charakteristi-
kos. Patikslintas paskolos dydis 
vaikų lopšelio-darželio „Rasa“ 
modernizavimui, patikslintos 
savivaldybės bendruomeninių 
organizacijų ir nevyriausybinių 
organizacijų tarybų sudėtys. 

Posėdis baigėsi naujove – pagal 
reglamentą ne rečiau kaip kartą 
per pusmetį numatyta mažumos 
valanda, kurios metu opozicijos 
atstovai domėjosi rūpimais klau-
simais, buvo kalbama apie sporto 
arenos ir tilto Aušros gatvėje 
statybą, konteinerinių buitinių 
atliekų aikštelių įrengimą ir kitais 
klausimais.

Posėdyje 
– ir aistros 
dėl įmonių 

reorganizavimo, 
ir mažumos 

valanda

Algis VAŠKEVIČIUS
 

Opozicija išsakė 
savo abejones

Tarybos opozicija buvo prieš 
tokį sprendimą. Apie tai, kad 
šių įmonių reorganizaciją būtina 
stabdyti, posėdžio išvakarėse 
pasisakė ir Seimo narys, Tėvynės 
sąjungos-Lietuvos krikščionių de-
mokratų partijos atstovas Andrius 
Vyšniauskas. Svarstant šį klau-
simą posėdyje ragino neskubėti 
ir dar padiskutuoti su Aplinkos 
ministerija ir Vyriausybės atstovas 
Marijampolės apskrityje Andrius 
Cechanavičius. Nepaisant to, 15 
Tarybos narių balsavus „už“ ir de-
šimčiai susilaikius reorganizacija 
bus vykdoma.

Norėdami išklausyti abiejų 
pusių argumentus, dar prieš 
posėdį pakalbinome Seimo narį 
A. Vyšniauską ir Marijampolės 
savivaldybės merą Povilą Isodą. 

A. Vyšniauskas „Suvalkie-
čiui“ sakė, kad jis yra prieš tokį 
siūlymą, nes tokia reorganizacija 
prieštarauja ne tik gyventojų in-
teresams, bet ir įstatymams. 

– Savivaldybės vadovai ilgai-
niui siekia per Butų ūkio pelną 
padengti „Sūduvos vandenų“ 
nuostolius. Jeigu Butų ūkis iš gy-
ventojų mokamų administravimo 
įmokų sukaupia tokius pelnus, 
kad gali dotuoti tris kartus dides-
nę „Sūduvos vandenų“ įmonę, tai 
reiškia, kad Butų ūkis yra nustatęs 
per dideles savo teikiamų pas-
laugų kainas. Kodėl daugiabučių 
namų gyventojai turi dotuoti 
vandens tiekimo paslaugą visiems 
savivaldybės gyventojams, tarp jų 
ir tiems, kurie gyvena nuosavuo-
se namuose? – stebėjosi Seimo 
narys.

Pasak jo, dar birželio mėnesį 
Aplinkos ministerija išsiuntė 
savivaldybėms raštą, kuriame 
buvo nurodyta, jog geriamojo 
vandens tiekėjų jungimas su kito 
tipo įmonėmis nėra galimas, nes 
visos vandens tiekimo įmonės 
savo veiklą turi vykdyti efektyviai, 

savarankiškai išsilaikyti iš veiklos 
pajamų ir teikti kokybiškas geria-
mojo vandens tiekimo ir nuotekų 
tvarkymo paslaugas gyventojams, 
o sujungus tokias skirtingas sa-
vivaldybės valdomas įmones ne-
būtų išlaikomas paslaugų kainos 
ir kokybės santykis, kiltų grėsmė 
neužtikrinti geriamojo vandens 
paslaugų įperkamumo.

Ar kils grėsmė 
nacionaliniam 

saugumui?
A. Vyšniauskas taip pat akcen-

tavo, kad viešieji vandens tiekėjai 
yra priskiriami prie pirmosios 
kategorijos nacionaliniam sau-
gumui užtikrinti svarbių įmonių, 
todėl tokių įmonių reorganizavi-
mas, pertvarkymas ar bet koks 
kitas modifikavimas gali tapti 
rimtu prieštaravimu nacionali-
nio saugumo interesams. Be to, 
reorganizuotai įmonei reikės iš 
naujo gauti vandens tiekimo li-
cenziją, o sujungus dvi skirtingo 
tipo įmones „Sūduvos vandenys“ 
vykdys ne tik vandens tiekimo ir 
nuotekų tvarkymo paslaugas, bet 
ir kitas jai nebūdingas paslaugas, 
todėl tokiai įmonei vandens 
tiekimo licenzija negalės būti 
išduodama. 

Paklausus A. Vyšniausko, kaip 
jis vertina tai, jog, sakysime, Kal-
varijoje ar Kazlų Rūdoje gyvento-
jams tokias paslaugas teikia vienas 
tiekėjas, jis atsakė, jog turėtume 
orientuotis į didesnius miestus ir 
„Sūduvos vandenis“ lyginti su, 
pavyzdžiui, „Dzūkijos vandenų“ 
bendrove.       

Seimo narys sakė, kad pri-
ėmus sprendimą reorganizuoti 
įmones laukia ginčai vyriausybi-
niu lygiu, o jei prireiks, ir ieškinys 
teismui. Neatmetamas ir teisės 
aktų keitimas, kad tokie procesai 
negalėtų vykti. 

Meras jokių 
prieštaravimų 

ir grėsmių nemato 
Kodėl buvo nuspręsta reor-

ganizuoti šias įmones, ar pagrįs-
ti Seimo nario būgštavimai ir 
abejonės dėl jų reorganizavimo, 
paklausėme mero P. Isodos. Pasak 
jo, šiuo reorganizavimu siekiama 
sujungti paslaugas Marijampolės 
savivaldybėje, mažinti admi-
nistracinius resursus, efektyviai 
panaudoti savivaldybės terito-
rijoje esantį turtą ir pastatus, 
optimizuoti paslaugas teikiančių 
įmonių tinklą, užtikrinti raci-
onalų paslaugoms teikti skirtų 
materialinių ir finansinių išteklių 
panaudojimą ir kokybiškų pas-
laugų Marijampolės savivaldybės 
gyventojams teikimą. 

– Esu įsitikinęs, kad abi šios 
įmonės turėtų nemažą sinergiją, 
daug jų funkcijų yra analogiš-
kos, abi turi avarines tarnybas, 
ir dabar, jei kažkur užsikemša 
vamzdis, vartotojas net nežino, 
į kurią įstaigą jam kreiptis. Tai 
bus naudinga ir valdymo pras-
me, o vartotojams supaprastės 
procesai, bus viena sąskaita, 
aiškesnė apskaita, – sakė meras 
„Suvalkiečiui“. 

Jis pabrėžė, kad įmonės ne su-
jungiamos, o reorganizuojamos, 
ir žmonėms niekas nesikeis. Taip, 
Butų ūkio bendrovė generuoja 
pelną, ir tai užtikrins pinigų srau-
tus, leis racionaliau paskirstyti 
lėšas. Siūlymas pelningai dirban-
čiai Butų ūkio bendrovei mažinti 
įkainius merui neatrodo rimtai – 
įmonei nuolat reikia atsinaujinti, 
pirkti techniką, investuoti, tas 
rezervas turi būti.

Dėl to, kad „Sūduvos van-
denys“ yra strateginė įmonė, ir 
tokiai reorganizacijai turi pritarti 
Nacionaliniam saugumui užtik-
rinti svarbių objektų apsaugos 
koordinavimo komisija, P. Isodai 
taip pat neatrodo problema.

– Komisija neturėtų prieš-
tarauti, nes po reorganizacijos 
įmonės akcininkas nesikeičia, 
nėra kažkokio neaiškaus kapita-
lo, įmonė lieka vieno savininko, 
Savivaldybės rankose, ir mūsų 
teisininkai čia nematė jokio prieš-
taravimo, – sakė jis.

Aplinkos ministro 
nuomonė kitokia

Šiais klausimais meras kal-
bėjosi ir su aplinkos ministru 
Simonu Gentvilu. Nuomonės 
išsiskyrė – anot mero, ministe-
rija nori vadovauti savivaldai, 
nors šeimininkai ir savininkai 
yra Savivaldybė, kuri siekia to-
kias įmones turėti savo rankose 
ir jas sėkmingai valdyti. Merą 
piktina planai ateityje apskrityje 
esančias visas vandens tiekimo 
įmones sujungti – jo nuomone, 
taip siekiama kitų savivaldybių 
problemas spręsti Marijampolės 
savivaldybės sąskaita. 

– Per pastaruosius kelerius 
metus mes į „Sūduvos vandenų“ 
įmonę investavome milijonus 
eurų, ir dar daug ko ten reikia, 
tad tikrai nenorime, kad  minis-
terija svetimas bėdas užkrautų ant 
mūsų pečių. Kalbos apie teismi-
nį kelią po priimto sprendimo 
man neatrodo rimtos, nes tam, 
kad sprendimą skųstum, reikia 
teisinio pagrindo, o koks jis, 
man nepasakė nei ministras, nei 
Vyriausybės atstovas, – aiškino 
P. Isoda.

Jis išsklaidė ir nuogąstavimus, 
kad reorganizacija siekiama at-
laisvinti „Marijampolės butų 
ūkio“ patalpas, esančias miesto 
centre, ir jas pelningai parduoti. 
Ten planuojama perkelti  sujung-
tų ikimokyklinių švietimo įstaigų 
administraciją, kad ji būtų ne 
kažkuriame vaikų darželyje, o 
miesto centre, kur yra ir ūkiniai 
pastatai, ir garažai.

Abiejų reorganizuojamų įstai-
gų vadovai iki 2023 m. rugsėjo 
29 d. įpareigoti nustatyta tvarka 
parengti uždarosios akcinės ben-
drovės „Marijampolės butų ūkis“ 
ir uždarosios akcinės bendrovės 
„Sūduvos vandenys“ reorgani-
zavimo sąlygas ir jas paskelbti 
viešai. „Sūduvos vandenų“ di-
rektoriui pavesta parengti naują 
šios bendrovės įstatų projektą 
ir paskelbti jį įmonės interneto 
svetainėje.

Dviejų svarbių savivaldybės įmonių 
reorganizacija – ar bus geriau?

Užvakar vykusiame Marijampolės savivaldybės tarybos posėdyje po karštų daugiau kaip valandą užtrukusių diskusijų priimtas 
sprendimas, kad uždaroji akcinė bendrovė „Marijampolės butų ūkis“ iki 2023 m. gruodžio 31 d. būtų reorganizuota, prijungiant ją 
prie uždarosios akcinės bendrovės „Sūduvos vandenys“, kuriai pereitų visos Butų ūkio teisės ir pareigos. Tarybos opozicija tokiam 
sprendimui prieštaravo.

Dvi svarbios savivaldybės įmonės bus reorganizuojamos.
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– Kokie yra Marijampolės 
profesinio rengimo centro pa-
grindiniai tikslai? 

– Pagrindinis mūsų centro 
tikslas – rengti specialistus, reika-
lingus regiono darbo rinkai dabar 
ir ateityje, taip pat teikti kitas 
kokybiškas paslaugas mūsų įstaigą 
pasirinkusiems asmenims. 

Suvalkijos regionas yra labai 
įdomus ir perspektyvus, čia gali-
me rasti pačių įvairiausių verslo 
sričių, bet norint užtikrinti re-
giono konkurencingumą, reikia 
daugiau aukštos kvalifikacijos 
specialistų. Nuolat sistemingai 
analizuodami regiono darbo 
rinkos poreikius stengiamės kuo 
operatyviau užtikrinti, kad regio-
no verslas turėtų pakankamai tin-
kamos kvalifikacijos žmogiškųjų 
išteklių.

Jaunimas puikiai supranta, kad 
reikalinga profesija, ir ypač aukš-
tesnė kvalifikacija, kuri garantuoja 
ne tik geresnį darbo užmokestį, 
bet ir gerokai sutrumpina darbo 
paieškas. Pakankamas kvalifikuo-
tų darbuotojų skaičius regione 
leidžia augti verslui. Savo ruožtu 
augantis verslas sukuria prielaidas 
ir regiono demografinės situacijos 
gerėjimui. 

Akivaizdu, kad gerai veikiančio 
profesinio rengimo centro indėlis 
regionui yra labai svarbus, tad 
visa centro bendruomenė suvokia 
šią atsakomybę ir drąsiai priima 
naujus iššūkius.

– Kokios Profesinio rengimo 
centro profesijos yra populia-
riausios?

– Į šį klausimą atsakyti nėra 
sudėtinga. Šie metai buvo iš-
skirtiniai tuo, kad pirmame 
priėmimo etape buvo užpildytos 
visos valstybės finansuojamos 
vietos: turėjome 1000 vietų, o 
sulaukėme net 1300 asmenų pra-
šymų. Po pirmo etapo profesinio 
mokymo sutarčių nepasirašė vos 
56 asmenys, todėl rugpjūčio 21 
dieną, prasidėjus papildomam 
priėmimui, jau pirmą prašymo 
teikimo dieną visos likusios vietos 
buvo užpildytos. 

Pagal šių metų tendencijas 
galime išskirti populiariausias 
specialybes: motorinių transpor-
to priemonių kroviniams vežti 
vairuotojo modulinė profesinio 
mokymo programa, paramediko 
modulinė profesinio mokymo 
programa, ikimokyklinio ugdy-
mo pedagogo padėjėjo modulinė 
profesinio mokymo programa.

Šias metais startavo ir keletas 
naujų profesinio mokymo pro-
gramų, viena iš jų – paramediko. 
Noriu pasidžiaugti, kad ben-
dradarbiaujant su valstybinėmis 
įmonėmis pavyko gauti reani-
mobilį, kurį naudosime prakti-
niams mokymams. Rengdamiesi 
paramediko mokymo programai 
daug dėmesio skyrėme pačių 

Nauji horizontai: Marijampolės profesinio 
rengimo centro augimas ir plėtra

geriausių sprendimų paieškai, 
siekdami užsitikrinti, kad mūsų 
profesinio rengimo centrą pasi-
rinkę būsimieji paramedikai būtų 
parengti kokybiškai ir iš karto 
galėtų įsilieti į darbo rinką. 

– Kaip centras padeda moki-
niams pasiruošti darbui?

– Esu tikras, jog įstaigos sėk-
mės garantas yra tinkamas teo-
rijos ir praktikos balansas, ben-
dradarbiavimas su įmonėmis ir 
socialiniais partneriais. Daugelis 
regiono įmonių prisideda ne tik 
palaikymo žodžiais, bet ir įvairia 
parama, siekiant parengti savo 
srities profesionalus. Centro 
partneriai priima mokinius ir 
mokytojus ne tik pasivaikščioti 
ir pasižiūrėti kaip veikia ir atro-
do įmonė, bet ir susipažinti su 
darbo specifika vykdant įvairias 
praktines veiklas: taip vystosi na-
tūralus įstaigos ir verslo dialogas, 
sukuriantis prielaidas greičiau 
įsidarbinti. Apibendrinant gali-
ma drąsiai sakyti, jog pasirinkus 
profesiją, prasideda ir karjera. 
Mūsų šūkis „MPRC – tavo kar-
jeros pradžia“ – nėra tik skambūs 
žodžiai, tai realybė.

– Kaip vertinate savo moky-

tojų darbą?
– Vienareikšmiškai labai gerai, 

su rezervu tobulėti. Mokytojo 
sėkmė priklauso ne tik nuo jo dar-
bo, bet ir nuo to, kaip jis jaučiasi 
darbe. Jei aplanko sėkmė, džiau-
giamės visi, jei ne – kartu ieškome 
išeičių, kaip rasti sprendimą iš 
susiklosčiusios keblios situacijos. 
Nuoširdžiai noriu pasidžiaugti 
kiekvienu bendruomenės nariu, 
kiekvieno indėlis labai reikšmin-
gas ir svarbus, kuriant gerovę ne 
tik sau, bet ir šalia esančiam.

– Kokios yra Profesinio ren-
gimo centro strategijos studentų 
įtraukimui ir paramai?

– Praktikoje galime pastebėti, 
kad centrą renkasi labai uni-
kalūs mokiniai. Galime sutikti 
mokinių, kuriems reikia įvairios 
pagalbos, taip pat ir mokinių, ku-
rie siūlo savo paramą bei pagalbą 
organizuojant profesinį mokymą 
ar kitas Centre vykdomas inicia-
tyvas. Manau, Centre yra daug 
pridėtinių verčių, kuriomis gali 
pasinaudoti čia mokytis pasirinkę 
mokiniai: kiekvienam prieinama 
bendrabučio kaina, kelionės iš-
laidų kompensavimas, Profesinio 
rengimo centro, Marijampolės 

savivaldybės ir verslo įsteigtos 
stipendijos, „Erasmus“ praktikos 
ES šalyse, galimybė įgyti visas au-
tomobilių ir traktorių vairavimo 
kategorijas – tai tik pagrindinės 
naudos. 

Labai svarbus įvykis Centro 
gyvenime – vienos iš Marijampo-
lėje sėkmingai veikiančių įmonių 
„CIE LT Forge“ įsteigtos stipen-
dijos mūsų inžinerinės srities mo-
kiniams ir mokytojams. Tikimės, 
kad tokie pozityvūs pavyzdžiai 
paskatins ir kitas regiono įmo-
nes prisidėti prie paramos mūsų 
mokymo įstaigai. Mokiniams 
tai – puiki paskata stengtis ir 
pademonstruoti įgyjamas inžine-
rines kompetencijas, kurios labai 
aktualios regione.

Viena iš pagrindinių strate-
ginių užduočių yra intensyviai 
gerinti mus supančias Centro 
aplinkas ir patalpas. Laikomės 
politikos, jog emociškai šilta ir 
ergonomiška aplinka skatina geras 
emocijas, motyvuoja siekti geres-
nės gyvenimo kokybės kiekvieną 
mokinį.  

– Kodėl mokiniai turėtų 
rinktis Marijampolės profesinio 
rengimo centrą? 

– Priežasčių – tikrai ne viena. 
Žinoma, į šį klausimą geriausiai 
galėtų atsakyti Centrą baigę ir 
besimokantys mokiniai.

Per pastarąjį penkmetį reitin-
guojant Marijampolės profesinio 
rengimo centrą pagal įvairius 
veiklos rezultatus galime pasi-
džiaugti ne tik padvigubėjusiu 
mokinių skaičiumi, bet ir pir-
maujančiomis pozicijomis tarp 
kitų šalies profesinio mokymo 
įstaigų. Mūsų mokiniai dažnai 
tampa nugalėtojais šalyje vyks-
tančių profesinio meistriškumo 
konkursų, kurie aktualūs regiono, 
šalies ir tarptautiniu lygmeniu.

Esame aktyvūs, atviri, prii-
mame kiekvieną kaip asmenybę, 
esame atviri pokyčiams, todėl 
greitai prisitaikome, manau, šie 
argumentai yra aktualūs kiekvie-

nam būsimam mūsų mokiniui.
Bendradarbiavimas su verslu 

užtikrina, kad praktikos vyksta 
su inovatyviausia įranga bei 
priemonėmis, ir, žinoma, gali-
mybė mokiniui pasiekti norimą 
darbdavį.

– Kokie yra Centro planai 
ateities plėtrai? 

– Kaip jau minėjau, labai 
svarbus bendradarbiavimas, pla-
nuojame intensyvinti ir bendra-
darbiavimą su regiono bei šalies 
verslo įmonėmis, kitomis organi-
zacijomis.

Skaitmenizacija yra labai reikš-
minga kiekvienai Centre įgy-
vendinamai profesinio mokymo 
programai. 

Planuojame intensyvinti mo-
kytojų kompetencijų tobulinimą 
ir naujų mokytojų pritraukimo 
veiklas, toliau tobulinti profesinio 
mokymo organizavimą, nuolat 
ieškome naujų galimybių gerinti 
turimas mokymo bazes ir Centro 
erdves. 

Vienas  pagrindinių akcen-
tų – naujos regionui aktualios 
profesinio mokymo programos. 
Bendradarbiaujant su verslu nuo-
latos stebime ir keičiamės kartu su 
kintančiu darbo rinkos poreikiu.

Turime netolimų ateities planų 
puoselėti tiek pačios įstaigos kul-
tūrą, tiek visą infrastruktūrą, kad 
ji atitiktų šiandienius socialinius 
poreikius kiekvienam Centrą 
pasiekiančiam mokiniui. Koncen-
truojamės į mokinį, stengiamės 
įvairiapusiškai atliepti kiekvieno 
poreikius. Savo mokiniams pade-
dame suformuoti įgūdžius, kurie 
būtų aktualūs dabartinėje darbo 
rinkoje.  

Per pastaruosius kelerius metus 
matome stiprų įstaigos augimą. 
Tikiu, jog ateitis pilna iššūkių 
ir naujų užduočių, tačiau ma-
nau, kad dirbdami kartu visada 
atrasime geriausius sprendimus 
regionui, jo verslui ir svarbiausia 
būsimiems Centro mokiniams. 

– Ačiū už pokalbį.     Užs. 1076.

 Marijampolės profesinio rengimo centras auga ir kasmet pritraukia vis daugiau motyvuotų mokinių. Institucija nuolat atnaujina savo mokymo programų pasiūlą, 
įtraukdama įvairius naujus kursus. Centro direktorius Gražvydas JUODIŠIUS dalijosi savo įžvalgomis apie institucijos vystymąsi ir ateities vizijas. Direktorių kalbino 
„Suvalkiečio“ praktikantė, Vilniaus universiteto Komunikacijos fakulteto antrakursė Gabrielė MINELGAITĖ.

Direktorius Gražvydas Juodišius tiki, kad Profesinio rengimo 
centro indėlis regionui yra labai svarbus. 

 Marijampolės profesinio rengimo centre per pastaruosius ke-
lerius metus matyti stiprus įstaigos augimas.

Šiais metais startavo ir keletas naujų profesinio mokymo prog-
ramų.
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Nors Lietuvoje dar palyginti 
nauja, Vakarų Europoje vėjo 
energetika yra seniai egzistuojanti 
atsinaujinančios energetikos dalis. 
Dėl to ir tyrimų apie vėjo elektri-
nių poveikį žmonėms ir aplinkai 
daryta ne vienas. Pavyzdžiui, ne-
seniai Suomijos vyriausybės vyk-
dytas dvejus metus trukęs tyrimas 
įrodė, kad vėjo jėgainės neigiamo 
poveikio žmonių sveikatai neturi. 
Tyrimo metu mokslininkai rengė 
apklausas, taip pat naudojo garso 
įrašus ir laboratorinius tyrimus, 
tyrinėdami galimą poveikį žmo-
nių, gyvenančių iki 20 km atstu-
mu nuo vėjo jėgainių, sveikatai. 
Neigiamo poveikio nenustatyta.

Vėjo elektrinė yra tylesnė 
nei automobilis

Natūralu, kad vėjo jėgainės 
skleidžia ir mechaninio, ir aero-
dinaminio pobūdžio garsą, kurį 
sukelia oro sruvenimas sparnais 
arba sparnų sukimasis apie stiebą. 
Vis dėlto svarbu suprasti tokio 
garso lygį. Vėjo jėgainės yra įren-
giamos ne mažiau nei 300 m nuo 
gyvenamųjų pastatų (tik gavus 
rašytinį savininko sutikimą), o 
tokiu atstumu girdimas garsas 
labiausiai vėjuotą dieną siekia iki 
40 dB ir atitinka šaldytuvo burz-
gimą. Pavyzdžiui, 10 m atstumu 

važiuojančio automobilio garso 
lygis yra apie 70 dB.

2014 m. Masačusetso tech-
nologijos instituto (JAV) moks-
lininkai paskelbė išsamų jėgainių 
poveikio žmonių sveikatai tyrimą. 
Jie padarė išvadą, kad triukšmas 
neturi tiesioginės įtakos mūsų 
sveikatai. Keli vėliau vykdyti tyri-
mai šias išvadas patvirtino. 

Infragarsas per menkas, kad 
darytų bet kokį poveikį
Kitas diskusijas keliantis klau-

simas yra infragarsas – žmogui 
negirdimas garsas, kurio dažnis yra 
1–20 Hz. Žmogaus ausis yra jautri 
garsui, kurio dažnis yra nuo 20 Hz 
iki 20 000 Hz. Svarbu suprasti, 
kad savijautos sutrikimų gali atsi-
rasti tik tada, kai žmonių buvimo 
vietose infragarsas viršija 120 dB 
lygį. Tačiau tokio stiprumo inf-
ragarso vėjo jėgainės nesukelia. 
Minėto Suomijos tyrimo metu 
nerasta jokių įrodymų, kad vėjo 
jėgainių skleidžiami virpesiai kaip 
nors veikia sveikatą.

Kitų tyrimu metu infragarsas 
buvo matuojamas 100–250 m 
nuo jėgainės nuotolyje esant labai 
stipriam vėjui. Šių tyrimų metu 
buvo nustatytas tik 70 dB(A) 
infragarso stiprumas. Esant nor-
maliam vėjui, jis buvo 50 dB(A). 

Tai yra 22 kartus mažiau, palyginti 
su infragarso stiprumu, kuris gali 
sukelti neigiamą poveikį. Natūra-
lus infragarso fonas esant stipriam 
vėjui (priklausomai nuo vietovės) 
taip pat yra maždaug toks pat, 
kaip vėjo jėgainių skleidžiamas 
infragarsas.

Vokietijoje ir kitose Europos 
šalyse nebuvo nė vieno atvejo, 
kad vėjo jėgainių projektas būtų 
sustabdytas dėl neatitikimo inf-
ragarso ir žemo dažnio garso 
reikalavimams. Taip pat nebuvo 
nė vieno atvejo, kad veikiančios 
jėgainės būtų viršijusios nustatytus 
infragarso ir žemo garso reikalavi-
mus. Europos šalyse vėjo jėgainių 
sukeliamas infragarsas ir žemo 
dažnio garsas iš viso nėra diskusijų 
objektas, nes tarp ekspertų yra 
paplitusi vienpusė nuomonė, kad 
šiuolaikinės vėjo turbinos skleidžia 
tik mažo stiprumo infragarsą.

Šešėliai – daugiausiai 30 
valandų per metus

Nerimo gyventojams kelia 
ir vėjo turbinų metamas šešėlis. 
Saulėtomis dienomis vėjo turbinos 
menčių sukimąsi lydi judantys 
šešėliai. Dėl to vėjo jėgainės pro-
jektuojamos taip, kad sudarytų 
kuo mažesnį diskomfortą aplink 
gyvenantiems žmonėms, augalams 

ir gyvūnams, o pats šešėliavimas 
yra momentinis, ir įrodyta, kad 
neigiamos įtakos aplinkai nedaro. 
Be to, prieš statant vėjo elektrines 
yra vykdomas poveikio aplinkai 
vertinimas. Jo metu turbinų sta-
tymo zonos modeliuojamos taip, 
kad gyvenamųjų namų šešėlia-
vimas neviršytų 30 valandų per 
metus trunkančio šešėlio.

Poveikis gyvajai aplinkai 
nuolat tiriamas

Tiriant galimą vėjo jėgainių 
įtaką laukiniams žvėrims (stir-
noms, kiškiams), naminiams 
gyvuliams (karvėms ir arkliams), 
nenustatyta, kad būtų sukeliamas 
neigiamas poveikis. Be to, paukš-
čių susidūrimo su turbinomis 
rizika yra vertinama kaip labai 
maža: dauguma paukščių laikosi 
už rotatoriaus zonos, nes skraido 
arba virš jos (keliaudami) arba po 
ja (perėjimo laikotarpiu). 

Prieš statant vėjo elektrines, 
vienerius metus yra vykdomas 
poveikio aplinkai tyrimas, kurio 
viena dalių – poveikio paukščiams 

stebėjimas. Jei pastebimas poveikis 
yra reikšmingas, vėjo turbinos toje 
teritorijoje negali būti statomos. 
Ornitologijos ekspertų teigimu, 
šis tyrimas gana tiksliai numato 
galimas rizikas paukščiams, bet 
ir vėliau, dar trejus metus, vėjo 
turbinų statybų laikotarpiu ir jau 
jas paleidus veikti, paukščiai yra 
stebimi ir toliau. Jei pastebimas 
neigiamas poveikis, vėjo jėgainių 
vystytojai yra įpareigojami taikyti 
neigiamo poveikio mažinimo 
priemones. 

Jėgainių poveikis skirtingoms 
paukščių rūšims yra skirtingas, 
tačiau nėra didelis. Ilgai buvo 
manoma, kad vėjo jėgainės turi 
poveikį perinčių paukščių gyvense-
nai, kadangi šie sparnų sukeliamus 
šešėlius gali palaikyti kaip plėšriųjų 
paukščių šešėlius. Tačiau išaiškėjo, 
kad vėjo jėgainės nedaro poveikio 
perinčių rūšių gyvensenai, nes jie iš-
moksta suprasti, kad sparnų šešėliai 
pavojaus nekelia. Jėgainės poveikio 
nedaro nei miškų paukščių giesmi-
ninkų, nei nendrynuose perinčių 
paukščių gyvensenai.  Užs. 966.

Mitais apipintos vėjo elektrinės: 
kur slypi tiesa apie jų poveikį 

aplinkai ir sveikatai?
Vėjo elektrinių plėtra visoje Lietuvoje vyksta gana aktyviai, tačiau tai visuomenei yra vis dar 

palyginti nauja ir mažai pažinta technologija. Būtent dėl to žmonėms kyla daug klausimų, o vieni 
svarbiausių – ar vėjo elektrinės daro poveikį žmonių sveikatai ir aplinkai?

Apskrityje – 9 DGASA
Marijampolės apskrityje anks-

čiau buvo penkios, o šiuo metu 
veikia net devynios didelių gabari-
tų atliekų surinkimo aikštelės: dvi 
Marijampolės, trys – Šakių rajono 
savivaldybėje, dvi – Vilkaviškio 
rajone ir po vieną – Kalvarijos ir 
Kazlų Rūdos savivaldybėse. Į jas 
galima atvežti ne tik sudėvėtus 
ir neveikiančius (kurie bus uti-
lizuojami), bet ir pakartotiniam 
naudojimui tinkamus daiktus: 
televizorius, sofas, lovas, kilimus, 
čiužinius, kėdes, vaikiškus veži-
mėlius, buitinę techniką, net indų 
servizus ar meno kūrinius ir pan. 
Šie daiktai laikomi atskirai nuo 
kitų atliekų, o kartą per savaitę 
– ketvirtadieniais – gyventojai 
čia gali atvažiuoti ir išsirinkti 
tai, kas reikalinga šeimos ūkiui. 
Nemokamai. 

Sakysite, kokia iš to nauda? 
O ji – didžiulė. Jei kalbėsime 
apie tvarų vartojimą, apie antrąjį 
daikto gyvenimą – tai tik viena 
naudos pusė. 

Ketvirtadieniais šiame punkte 
apsilanko vidutiniškai 35–40 
gyventojų. Šis skaičius nuolat 
auga. Kai praėjusį ketvirtadienį 
čia lankėmės, daiktų buvo gero-
kai sumažėję – į naujus namus 

iškeliavo veikiančios skalbimo 
mašina, indaplovė, sofa ir daug 
smulkesnių daiktų. 

Antroji nauda – konkreti ir 
pasveriama (taip, čia atvežami 
daiktai yra sveriami ir registruo-
jami): 2022 m. Marijampolės 
DGASA (esančioje Vokiečių g. 
10) atiduota ir vėliau paimta 
antriniam naudojimui 1582 vnt. 
komplektų arba daiktų, kurių 
svoris – 20,821 t. 2023 m. jau 
priimti 669 vnt. komplektų 
arba daiktų, jų svoris 21,952 
t.  Tai reiškia, kad tiek atliekų 
neperduota galutiniam atliekų 
tvarkytojui, mažiau atliekų pa-
teko į sąvartyną ir jomis nebuvo 
užteršta mūsų aplinka.

Jei skaitant šį tekstą kilo mintis 
atvežti kokį nenaudojamą, bet dar 
gerą daiktą, kuris kitiems gali būti 
reikalingas, reikia žinoti keletą 
dalykų:

• Į didelių gabaritų atliekų 
surinkimo aikštelę tinkami pakar-
totinai naudoti daiktai priimami 

nemokamai kiekvieną aikštelės 
darbo dieną (išskyrus sekmadienį 
ir pirmadienį) jos darbo metu 
(nuo 9.00 iki 18.00 val.), pietų 
pertrauka 13.00–13.30 val. 

• Atvežtų atliekų (daiktų, įran-
gos) būklę aikštelės atliekų priė-
mėjas įvertina vizualiai. Nustačius, 
kad atliekos (daiktai, įranga) tin-
kami pakartotiniam naudojimui, 
jie apskaitomi ne kaip atliekos. 
Vykdoma pakartotiniam naudo-
jimui priimamų ir atiduodamų 
daiktų apskaita (registracija).

• Pakartotiniam naudojimui 
priimami daiktai turi būti nesu-
lūžę, tinkamai sukomplektuoti 
(pvz., televizorius turi būti su nuo-
tolinio valdymo pulteliu ir pan.), 
neapdegę, veikiantys, be matomų 
išorinių pažeidimų ir neužteršti 
pavojingomis medžiagomis.

Kas gali pasiimti daiktus 
pakartotiniam naudojimui?

Įmonė yra nustačiusi daiktų 
atidavimo pakartotiniam nau-
dojimui taisykles. Pakartotiniam 
naudojimui tinkamus daiktus gy-
ventojams pasiimti leidžiama tik 
ketvirtadieniais DGASA aikštelės 
darbo metu. 

Besilankančiųjų aikštelėje pra-
šoma laikytis nustatytos tvarkos: 
be darbuotojo į patalpas, kuriose 
laikomi daiktai, įeiti draudžiama. 
Patalpoje renkantis daiktus, juos 
paėmus apžiūrėti, padėti juos 
į vietą. Prieš pasiimant daiktą 
pakartotiniam naudojimui, infor-
muoti atsakingą darbuotoją, kad 
jis galėtų jį išregistruoti. Pirmumo 
tvarka aptarnaujami gyventojai, 
kurie atvyko atiduoti atliekų.

– Dar kartą akcentuojame, 
kad daiktai, įranga pakartotiniam 
naudojimui gyventojams atiduo-
dami nemokamai. Daiktai, tin-
kami pakartotiniam naudojimui, 
saugomi tik uždarose stoginėse. 
Konteineriuose esančios atliekos 
pakartotiniam naudojimui netin-
ka, todėl jas imti draudžiama, – 
sakė UAB Marijampolės apskrities 
atliekų tvarkymo centro Veiklos 
administravimo skyriaus vadovas 
Tomas Macijauskas.  Užs. 1032.

Apie antrąjį daiktų gyvenimą
UAB Marijampolės atliekų tvarkymo centro darbuotojai prisimena istoriją, kai moteris, liku-

si kaip stovi ir dar su vaiku ant rankų, naują gyvenimą pradėjo kurti iš didelių gabaritų atliekų 
surinkimo aikštelėje (toliau – DGASA) esančių daiktų. Spėkite, koks buvo pirmas daiktas, kurį 
ji pasiėmė? Šventas paveikslas! O paskui jau rinkosi kitus daiktus: sofą, lovelę vaikui, šaukštus ir 
lėkštes, buitinę techniką. Ši tikra istorija gali būti puiki motyvacija tiems, kuriems dabar ne pats 
lengviausias metas. Ir tiems, kuriems širdis neleidžia į atliekų konteinerį sugrūsti vaikiško veži-
mėlio, seno modelio, bet tebeveikiančios sulčiaspaudės, skalbimo mašinos, knygos ar kito daikto, 
kuris kituose namuose pradėtų antrąjį savo gyvenimą.

Ričardo PASILIAUSKO nuotrauka
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Jų streiko reikalavimai: nuo 
2024-09-01 turi būti pereita prie 
švietimo darbuotojų darbo krūvio 
skaičiavimo metodikos ne metinė-
mis, o savaitinėmis valandomis; 
nuo 2024-09-01 mokytojo etatu 
laikyti darbo normą, kai nustato-
ma iki 18 savaitinių kontaktinių 
valandų; numatyti darbuotojų 
darbo užmokesčio didinimą nuo 
šių metų rugsėjo 1 d. tokiu dydžiu, 
kuris kompensuotų 2022 metų 
metinę infliaciją; nuo 2024 m. 
sausio 1 d. pedagoginių ir nepe-
dagoginių darbuotojų pareiginės 
algos pastoviosios dalies koefici-
entą didinti 10 proc. ir metinės 
infliacijos dydžiu, kad realios (o ne 
nominalios) darbuotojų pajamos 
augtų 10 proc., ir kt.

Pakalbintas Marijampolės 
Jono Totoraičio progimnazijos 
mokytojas Antanas Mikuckis, 
LŠDPS narys, išrinktas šią va-
sarą Marijampolės savivaldybės 
LŠDPS susivienijimo pirmininku 
trejų metų kadencijai, sakė, kad 
neturi detalios informacijos dėl 
streiko reikalavimų, centras jiems 
dar jos neatsiuntė. Marijampolės 
savivaldybės susivienijimas šiuo 
metu vienija apie 90 narių.

A. Mikuckio teigimu, jie dar 
streiko neaptarę, nežino nieko 
konkretaus, tik tiek, kiek mato 
šalies žiniasklaidoje. Net su mo-
kytojais – ir iš progimnazijos, ir 
iš Marijampolės savivaldybės susi-
vienijimo nesikalbėjo apie streiką. 
O streiką paskelbė centrinė jų 
profsąjunga Vilniuje. 

Jų lūkesčiai nerealūs
Jono Totoraičio progimnazijos 

mokytojas Egidijus Milešinas, 
kitos profsąjungos – Lietuvos švie-
timo ir mokslo profesinės sąjungos 
(LŠMPS) pirmininkas, sakė, kad 
neprisideda prie Navicko profsą-

Patašinės bibliotekoje jau ke-
letą metų nuosekliai skatinamas 
negalios paliestų žmonių kūry-
biškumas. Jurgita Spūdytė – viena 
tų žmonių, kurie pasinaudodami 
jiems svarbia aplinkinių pagalba 
nepasiduoda, savajai negaliai 
priešpastatydami kūrybą... 

Geranorišką, jautrią, meniškos 
prigimties merginą, visų vadinamą 
Jurgitėle, žino ir myli ne tik pata-
šiniečiai. Jurgitėlė Marijampolėje 
lanko keletą katalikiškų būrelių, 
vienijančių žmones su negalia, 
dalyvauja Patašinės universalaus 
daugiafunkcio centro (UDC) ir 
bibliotekos organizuojamose veik-
lose. Jos užimtumu ir lavinimu na-
muose pastaruoju metu rūpinasi 
socialinė darbuotoja-asistentė Asta 
Lopėčienė. Asta Jurgitai daugiau 
nei socialinė darbuotoja – ji kas-

Gerumui įkvepianti paroda
dien labai laukiama draugė, kuri 
padrąsina, paguodžia, motyvuoja 
kurti. Astos kantrybė ir gerumas 
globotinei įkvepia drąsos ir pasi-
tikėjimo savimi. 

Nuo 2018 metų J. Spūdytė Pa-
tašinės bibliotekoje vis rengia savo 
darbelių parodas. Šiųmetė paroda 
„Jurgitos sapnų mozaika“ – jau 
ketvirtas labai pavykęs bandymas 
pradžiuginti bendruomenę, arti-
muosius ir draugus. Kad mieli dar-
beliai užpildytų bibliotekos parodų 
lentyną ir tikrai teiktų džiaugsmą 
lankytojams, stengėsi ne vien auto-
rė – ypač daug pastangų ir išmonės 
prireikė jos gerajai asistentei Astai. 
Vėriniai iš karoliukų, deimantinės 
mozaikos, spalvinti, siuvinėti ar iš 
sagų sukurti paveikslėliai, deko-
ruoti akmenėliai, atvirukai, papuo-
šalai iš gamtinių medžiagų – tai 

daugiausia Astos idėjos, kurias jos 
paskatinta ir padedama įgyvendino 
Jurgitėlė. 

Paroda „Jurgitos sapnų mozai-
ka“ Patašinės bibliotekoje pristatyta 
dideliam būriui lankytojų: Mari-
jampolės organizacijos „Caritas“ Šv. 
Vincento būrelio, bendruomenės 
„Dievo mažutėliai“ nariams, Pataši-
nės kaimo bendruomenei, Patašinės 
UDC vaikų darželio ugdytiniams. 
Su kūrybiniais pasiekimais Jurgitą 
sveikino Patašinės šv. Kryžiaus baž-
nyčios kunigas Arnas Budrius, viena 
bendruomenės ,,Dievo mažutėliai“ 
vadovių Laima Šiupienytė.

Už nuoširdžią pagalbą rengiant 
J. Spūdytės kūrybinių darbelių 
parodą Patašinės bibliotekoje 
socialinė darbuotoja-asistentė A. 
Lopėčienė pagerbta bibliotekos 
padėkos raštu.

Parodos autorė (kairėje) su Asta Lopėčiene prie ekspozicijos.   

Nors kelias iki galutinio parodos 
rezultato Jurgitai kartais būna sun-
kus, bet kai tai įvyksta, gera stebėti, 
kaip ji džiaugiasi savo pasiekimais, 
skirtu dėmesiu, gautu gėlės žiedu 
ar išgirdusi pagyrimo žodį. Dosniai 

dalindama gerumą aplinkiniams 
Jurgitėlė daugelį įkvepia šviesioms 
mintims ir geriems darbams.

Ilona JANČAITIENĖ
Patašinės bibliotekos 

bibliotekininkė

Rimos SPŪDIENĖS nuotrauka

Mokytojai rengiasi streikui
Lietuvos švietimo darbuotojų profesinė sąjunga (LŠDPS), kuriai vadovauja Andrius Navickas, 

praėjusią savaitę paskelbė, kad rugsėjo 15 d. skelbia įspėjamąjį, o nuo rugsėjo 29 d. – tikrąjį strei-
ką. Taip pat netrukus pranešė, jog oficialiai traukiasi iš kolektyvinių derybų su Švietimo, mokslo 
ir sporto ministerija. 

jungos rengiamo streiko, bet gali 
būti, kad streikuos atskirai. „Mūsų 
organizacija LŠMPS laikosi ilga-
laikių tikslų pasiekti, kad vidutinė 
mokytojų alga sudarytų 130 proc. 
nuo vidutinio šalies atlyginimo. 
Taikomės į kitų metų biudžetą 
ir jei nesusitarime su ministerija 
per rugsėjį, taip pat kelsime klau-
simą dėl protesto akcijų, tarp jų 
ir streiko.“

E. Milešinas kritikuoja A. 
Navicko profsąjungos streiko 
reikalavimus, iš kurių vienam 
patenkinti reikėtų per savaitę 
biudžete rasti apie 100 mln. eurų. 
Jo nuomone, šis reikalavimas yra 
neįgyvendinamas. „Jei norėjo nuo 
rugsėjo mokytojams pakelti algas 
20 proc., reikėjo derėtis dar per-
nai. Bet jų atstovai pernai sutiko ir 
dėjo parašą ant kolektyvinio susi-
tarimo, kad algos didėtų 10 proc. 
nuo ateinančio sausio. Sutiko, 
pasirašė, bet jiems jau tada reikėjo 
nepritarti“, – sakė konkuruojan-
čios profsąjungos vadovas. Pasak 
E. Milešino, kalbama apie šių 
metų biudžetą, bet dabar šaukštai 
po pietų, reikėjo streikuoti pernai. 
„Neįsivaizduoju, kaip įmanoma 

rasti tiek lėšų, nebent perskirsčius 
šių metų biudžetą. Mes visą vasarą 
su ministerija derėjomės dėl 7 
milijonų eurų, kuriuos skirs pa-
pildomai 20 proc. apmokėti nuo 
rugsėjo dirbantiems mokytojams 
su atnaujintomis ugdymo progra-
momis, o Navickas nori šitokias 
didžiules lėšas gauti kone iškart“, 
– stebėjosi E. Milešinas.

E. Milešino vadovaujama pro-
fesinė sąjunga rengiasi kovoti dėl 
kitų metų biudžeto, kurio projek-
tas turi būti pateiktas Seimui iki 
spalio. „Mes rugsėjo 4 d. iškelsime 
savo reikalavimus su kolegomis, 
su kuriais prieš penkerius metus 
pasirašę kolektyvinę sutartį. O 
jei iki spalio 1 dienos nerasime 
su Vyriausybe kompromiso, irgi 
imsimės protesto akcijų, gali būti, 
kad ir streiko.“

Pagrindinis jų reikalavimas 
bus – ką pasirašė dar 2019 m. – 
ilgalaikis tikslas, kad kitais metais 
vidutinis mokytojų atlyginimas 
pasiektų 130 proc. nuo vidutinio 
šalies atlyginimo. Pasak E. Mileši-
no, ši ilgalaikė darbo užmokesčio 
didinimo programa vykdoma 
ketverius metus ir judama link 

užsibrėžto tikslo.
„Suprasčiau, 

jei  vasarą būtų 
perž iūrėtas  š ių 
metų biudžetas, 
bet Vyriausybei 
buvo kitų reikalų, 
kamavo čekiukų 
skandalas. O da-
bar, likus trims 
mėnes i ams  ik i 
metų pabaigos, 
nesiims biudžeto 
perskirstyti. Ma-
nau,  spaudimo 
streiku nepakaks, 
kad Navicko prof-
sąjunga pasiektų 
savo tikslų, kurie, 
mano galva, yra 
nerealistiški.“

Kad tik mokytojams 
būtų geriau

Jono Totoraičio progimnazijos 
pradinių klasių mokytoja Liuba 
Stankevičienė nepriklauso nė vie-
nai mokytojų profsąjungai, bet prie 
streiko planuoja jungtis. „Teigiamai 
žiūriu į streiką, jei kitų įrankių nėra 
pasiekti, kad mokytojus pagaliau 
pastebėtų. Kas buvo pažadėta 
prieš 10 metų, nieko negavome: 
atlyginimų kėlimas lėtas, iš visuo-
menės matyti pagarbos trūkumas. 
Bendras požiūris į mokytojus labai 
prastas“, – sakė mokytoja.

Ji yra mokytoja ekspertė, darbo 
stažas didelis, todėl jos alga padori, 
bet dirbti tenka labai daug. „Dabar 
jau atsisakau kai kurių veiklų, nes ne-
sumoka už tą, ką darai. Moka tik už 
pamokas, bet įkainių kuris laikas ne-
kelia. O naujos ugdymo programos 
atrodo kaip farsas“, – sako pradinukų 
mokytoja. Pasak jos, naujų programų 
reikėjo tik tam, kad būtų įsisavinti 
pinigai. Bet įgyvendinti programas 
nepasiruošta, yra daug neaiškumų. 
Tos pačios kompetencijos vaikams 
ugdomos dešimt metų, taigi dabar 
pasikeitė tik „popieriai“. O švietimo 
kokybė nuo to nepasikeis, nes moky-
tojai darosi pikti ir nusivylę.

– Dėstau pradinukams šešis 
dalykus, gilinausi į visas naujas 
programas, matau, kad jos kurtos 

akademinio sluoksnio, išpuoštos 
aukštomis frazėms. Keičiasi tik nedi-
delė ugdymo dalis, bet viskas suvelta. 
Programų projektuose buvo viskas 
aišku, o dabar atsirado keistų, sunkiai 
suprantamų sąvokų. Vietomis tenka 
skaityti su žodynu, ieškoti, ką reiškia, 
pavyzdžiui, lokomociniai įgūdžiai. 
Programa atsirado liepos pradžioje, 
tai kada mums spėti pasirašyti il-
galaikius metinius ugdymo planus? 
– klausė pedagogė.

Švietimas nėra verslas – įsiti-
kinusi ji. Jai patinka jos darbas, 
bet slegia aplink matomas masinis 
mokytojų nusivylimas dėl to, kas 
vyksta. Pasak L. Stankevičienės, 
keista, kodėl kita profsąjunga 
neprisijungia prie streiko. 

– Mes daug visko darome ne-
mokamai. Turime labai daug atsa-
komybių, o etatinio tik pavadinimas 
liko, nes apaugo daugybe pareigų. 
Mokytojas metodininkas uždirba 
„į rankas“, sakyčiau, apie tūkstantį 
su trupučiu, jei turi visą etatą ir 
be papildomų veiklų. Aš turiu, 
be pamokų, dar būrelių, Žiniukų 
akademiją, projektinių veiklų, todėl 
mano atlyginimas, manyčiau, di-
džiausias mokykloje. Bet esmė – ne 
pinigai, o požiūris į mokytoją. Ar su 
tais, ar su kitais streikuoti – kad tik 
mokytojams būtų geriau, – sakė L. 
Stankevičienė.

Pradinių klasių mokytoja Liuba Stankevičienė nelabai gilina-
si į streiko keliamus reikalavimus, bet mano, kad streikuoti bū-
tina.

Ričardo PASILIAUSKO nuotraukos

Jono Totoraičio progimnazijos mokytojas , 
Lietuvos švietimo ir mokslo profesinės sąjun-
gos (LŠMPS) pirmininkas Egidijus Milešinas.
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Su tradicine švente susirinku-
sius sveikino Liudvinavo seniūni-
jos seniūnė Regina Pakrosnevičie-
nė, pasidžiaugusi, kad seniūnijoje 
gyvena daug darbščių, puikiai 
besitvarkančių žmonių, darbais 
puošiančių ne tik savo namų, 
sodybų, bet ir miestelio aplinką. 
Seniūnė linkėjo visiems būti svei-
kiems, džiaugtis gyvenimu.

Marijampolės savivaldybės 
administracijos direktorius Ka-
rolis Podolskis, pastebėjęs, kad 
Liudvinavui tenka didžiulė atsa-

komybė – išleisti vasarą, linkėjo 
gražių paskutinių vasaros dienų ir 
derlingo rudens. Seimo narė Vai-
da Giraitytė-Juškevičienė ragino 
susirinkusius vasarą palydėti su 
šokiais ir dainomis. Liudvinavo 
Šv. Liudviko parapijos klebonas 
kun. Rimantas Venslova kvietė 
visus sekmadienį į Šv. Liudviko 
atlaidus ir po jų vyksiančią agapę. 
„Valgyti visi turime namuose, bet 
bendrystė yra labai svarbi“, – sakė 
klebonas. 

Seniūnė R. Pakrosnevičienė 
įteikė Liudvinavo seniūnijos gy-
ventojams padėkos raštus už krašto 

Liudvinavo miestelio šventė vasarą uždarė 
ne tik gera nuotaika, bet ir liūtimi

Šeštadienį tradiciškai į kasmetę Liudvinavo miestelio šventę susirinko visi, kas galėjo: vietos gyventojai, jų svečiai, čia gyvenę, mokęsi ar dirbę kraštiečiai. Tokia 
jau Šv. Liudviko atlaidų tradicija – į gimtąjį kraštą pasidžiaugti bendryste, miesteliu, seniai matytais draugais ar giminėmis kasmet suguža žmonės. 

Daukšių vokalinio ansamblio „Dovija“ talentingosios moterys. 

Seniūnės Reginos Pakrosnevičienės padėka Irenai Balaikienei.

Tarp žiūrovų ir Liudvinavo parapijos klebonas R. Venslova. Jaunosios artistės. 

Autorės nuotraukos

istorijos, tradicijų išsaugojimą ir 
etninės kultūros puoselėjimą bei 
propagavimą. Vidutei Asijavičienei 
– už istorijos saugojimą, bendrystę, 
žmonių telkimą, už norą dalintis 
ir duoti. Irenai Balaikienei – už 
bendruomeniškumo puoselėjimą 
ir pagalbą įgyvendinant įvairias 
idėjas bei projektus. Janinai Ma-
rytei Insodienei – už Liudvinavo 
krašto istorijos rinkimą ir išsaugo-
jimą. Anelei Nasulevičienei – už 
meilę gimtajam kraštui, kruopštų 
istorinės atminties tyrinėjimą, 
išsaugojimą ir jos sklaidą. Irenai 
Pranculienei – už dalyvavimą rank-

darbių parodoje „Tvarus gyvenimo 
būdas“ ir pagalbą bendruomenei. 
Jakštų sodybai – už meilę ir nuo-
širdų darbą, puoselėjant kultūrinį 
ir tautinį paveldą, edukacinių ren-
ginių kūrimą ir Liudvinavo vardo 
garsinimą.

Šventėje netrūko įvairiausių 
pramogų ir vaikams, ir suaugu-
siems. Buvo galima suptis vaini-

kais apipintose sūpynėse, gėrėtis 
režisierės Vitos Gvazdaitienės 
įrengtu kiemeliu, kur šeiminin-
kavo pasipuošusi ir pati vadovė, ir 
vaikų bei jaunimo teatro studijos 
„Gaja“ jaunieji artistai, pirkti, 
vaišintis.

Šventę nuotaikingai vedė Ri-
čardas Bagdanavičius, visus už-
krėsdamas gera nuotaika. Tad net 
prapliupusi liūtis, kurios Liudvi-
nave nebuvo visą vasarą, šventės 
nenulijo. 

Žiūrovai plojo MKC Daukšių 
skyriaus vokaliniam ansambliui 
„Dovija“, stebėjo istorinio šokio 
kolektyvo „Reveransas“, Liu-
dvinavo vokalinio ansamblio 
„Bravo“, kapelos „Jovarai“ ir 
MKC Liudvinavo grupės „Limpa“ 
pasirodymus. Šventinę nuotaiką 
sukūrė dangų nušvietę fejerver-
kai, popžvaigždės Rytis Cicinas ir 
grupė „Nerija“, kurių pasiklausyti 
susirinko daugybė žmonių.

Sangrūdoje su dainomis ir šokiais palydėta vasara
Paskutinį vasaros savaitgalį, rugpjūčio 26–27 dienomis, buvusius ir esamus Sangrūdos krašto žmones sukvietė tradicinė šventė. Ji prasidėjo sporto turnyru Sangrū-

dos gimnazijos stadione, kuriame dalyvavo krašto ir svečių komandos. Vėliau Sangrūdos parke kvietė apsilankyti edukaciniai užsiėmimai, prekyba, amatai, gražiau-
sios sodybos rinkimai ir linksma vakaro programa, kurioje pasirodė kraštiečiams pažįstami šokėjai ir dainininkai, savo muzikines programas atvežę svečiai.

Iveta KEMERZŪNAITĖ

Sportiška šventės pradžia
Sangrūdos krašto šventės pra-

džią pažymėjo sporto varžybos 
Sangrūdos gimnazijos stadione. Šį 
kartą organizuoti du turnyrai. Savo 
jėgas sportininkai išbandė krepši-

nio 3x3 ir tinklinio rungtyse, jose 
dalyvavo po šešias komandas. Savo 
pranašumą įrodė šios krepšinio 
komandos: „98-ers“ iš Kalvarijos 
(3 vieta), Jungėnų kaimo koman-
da „Košviriai“ (2 vieta), kraštiečių 
komanda „Arvyda“ (1 vieta). San-
grūdos gimnazijos direktorė Vida 
Šalčiuvienė ragino kraštiečius bur-
ti komandas tinklinio varžyboms 
kitais metais, kadangi šiais kovojo 
tik svečiai. Bronzos ir sidabro 
medalius iškovojo komandos iš 
Jungėnų „Ateitis“ ir „Miksas“, o 
auksu pasipuošė komanda iš Ma-
rijampolės „Komanda S“.

Programoje – kraštiečių ir 
svečių pasirodymai

Šiais metais Sangrūdos krašto 
šventės vedėjo mikrofoną patikėta 
laikyti kraštiečiui, kelionių vado-
vui, verslininkui Gintarui Matu-

sevičiui. Nors nuo prapliupusio 
lietaus šventės dalyviai suskubo 
slėptis palapinėse, vedėjas visus 
ragino gausiais plojimais pasitikti 
per balas padėkų atsiimti žygiuo-

jančius bendruomenės narius, 
šokiais ir muzika linksminančius 
atlikėjus. 

(Nukelta į 11 psl.)

Sangrūdos moterų klubo narės kvietė įsigyti pačių pagamintų 
riešinių ir papuošalų.

Sangrūdos laisvalaikio salės darbuotoja Angelė Bapkauskienė ir 
šventės vedėjas kraštietis Gintaras Matusevičius.

Ričardo PASILIAUSKO nuotraukos
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Punsko valsčiaus sekretorius Jonas Vaičiulis Sangrūdos seniū-
nijos seniūnei Vilijai Remeikienei dėkojo už bendrus projektus ir 
draugystę.Bibliotekininkė Margarita Žardeckienė prižiūrėjo gražiausios 

sodybos rinkimus.

Smagiai nusiteikusių šokėjų neišgąsdino lietus.

– Vėlų rudenį kaimyninio 
žemės sklypo savininkas be mano 
sutikimo per mano  žemės skly-
pą į savo žemę maždaug metro 
gylyje nutiesė drenažo tinklą. 
Ar galiu reikalauti, kad kaimy-
nas administracine tvarka būtų 
baudžiamas už savavališką žemės 
užėmimą.

– Nagrinėjamo klausimo kon-
tekste pažymėtina, kad pagal Lietu-
vos Respublikos civilinio kodekso 
(toliau – CK) 4.40 straipsnio 1 dalį 
žemės sklypo savininkui nuosavy-
bės teise priklauso viršutinis žemės 
sklypo sluoksnis, ant žemės sklypo 
esantys statiniai ir jų priklausiniai, 
kiti nekilnojamieji daiktai, jeigu 
įstatymo ar sutarties nenustatyta 
kitaip. To paties straipsnio 3 da-
lyje nustatyta, kad žemės sklypo 
savininkas turi nuosavybės teisę 
į sklypo viršutinį žemės sluoksnį 
ir žemėje esančias naudingąsias 
iškasenas tiek, kiek ši teisė neprieš-
tarauja įstatymams ir kiek būtina 
naudoti žemės sklypą pagal paskir-
tį. Paminėtos teisės normos yra 
reikšmingos sprendžiant klausimą, 
ar asmeniui, per svetimą žemę nu-
tiesusiam požeminį drenažo tinklą, 
gali būti taikoma administracinė 

Teisė  žinoTi

Šioje rubrikoje publikuo-
jame advokatų kontoroje 
„Erikas Rugienius ir part-
neriai“ dirbančio advokato 
padėjėjo Virginijaus RAŽU-
KO parengtus atsakymus į 
skaitytojų klausimus. Jums 
rūpimus klausimus teisinin-
kui galite pateikti telefo-
nais: 50855, 8 617 39990, 
elektroniniu paštu loreta@
suvalkietis.lt arba atnešti į 
„Suvalkiečio“ redakciją (Ūki-
ninkų g. 6).

atsakomybė už savavališką žemės 
užėmimą.

Atsakomybė už savavališką 
žemės, miško, vandens telkinių 
užėmimą arba naudojimą yra 
numatyta Administracinių nusi-
žengimų kodekso 110 straipsnyje. 
Teismų praktikoje pažymėta, kad 
ANK 110 straipsnio prasme užė-
mimas gali būti suprantamas kaip 
užgrobimas, atitinkamos interven-
cijos į kitam asmeniui nuosavybės 
teise priklausančią žemę, mišką ar 
vandens telkinius atlikimas, ir to-
kiu atveju svarbu nustatyti ne tiek, 
kiek kokio asmens ar asmenų pa-
galba atliktas pats užėmimas kaip 
veiksmas, bet patį užėmimo fakto 
buvimą ir žemės ar kito nekilnoja-
mojo turto priskyrimą sau. Minėto 
straipsnio prasme savavališkas 
žemės užėmimas gali pasireikšti to-
kiais veiksmais kaip tvoros, statinių 
pastatymas svetimame žemės skly-
pe, svetimo žemės lauko išarimas, 
užsėjimas, apsodinimas augalais, 
svetimo kelio užpylimas žemėmis, 
atribojimas akmenimis, užtvarais 
ir pan. Šie veiksmai iš esmės yra 
labiau susiję su išoriniu poveikiu 
svetimai žemei, jos riboms, įvairių 
antžeminių kliūčių įrengimu, taip 

atimant ar apribojant galimybę 
žemės savininkui naudotis savo 
turtu ir kitaip pažeidžiant jo teises. 
Tuo tarpu aptariamu atveju asmuo 
drenažo tinklą per kitam asme-
niui priklausantį žemės sklypą be 
žemės savininko sutikimo nutiesė 
apie vieno metro gylyje po žeme. 
Tokio požeminio drenažo tinklo 
nutiesimą laikyti savavališku žemės 
užėmimu nėra pakankamo pagrin-
do, nes nutiesusio drenažą asmens 
veika negali būti vertinama kaip 
atitinkanti ANK 110 straipsnio 1 
dalyje įtvirtinto administracinio 
nusižengimo sudėties objektyviuo-
sius požymius. Laikantis priešingos 
pozicijos būtų nepagrįstai išplečia-
mas ANK 110 straipsnio turinys ir 
iškraipoma šios normos esmė. 

Tačiau tai, kad drenažo tiesėjui 
nėra pagrindo taikyti administra-
cinės atsakomybės Administra-
cinių nusižengimų kodekso 110 
straipsnio pagrindu, jokiu būdu 
nereiškia, kad žemės sklypo, per 
kurį nutiestas drenažas, savininkas 
neturi galimybių savo pažeistų 
teisių ginti kitais įstatyme nu-
statytais būdais. Pagal CK 4.103 
straipsnio 1 dalį, jeigu statinys (jo 
dalis) yra pastatytas ar statomas 

savavališkai arba ne savavališkai, 
tačiau pažeidžiant statinio pro-
jekto sprendinius ar teisės aktų 
reikalavimus, tai tokiu statiniu (jo 
dalimi) naudotis ar juo disponuoti 
(parduoti, padovanoti, išnuomoti 
ar pan.) draudžiama. Koks statinys 
(jo dalis) yra pastatytas ar statomas 
savavališkai, nustato įstatymai. CK 
4.103 straipsnio 2 dalyje nustatyta, 
kad asmenys, kurių teisės ir intere-
sai yra pažeidžiami, ir kiti įstatymų 
įgalioti asmenys dėl šio straipsnio 
1 dalyje nurodytų pažeidimų turi 
teisę kreiptis į teismą, o 3 dalyje 
nurodyta, kad teismas statybos, 
pažeidžiančios teisės aktų reikalavi-
mus, padarinių šalinimo klausimą 
išsprendžia įstatymų nustatyta 
tvarka.

Be to, aptartoje situacijoje 
drenažo tiesėjo veiksmuose galima 
įžiūrėti požymius kito administra-
cinio nusižengimo. Už drenažo tin-
klo nutiesimą (statybą) svetimoje 
žemėje, neturint žemės savininko 
sutikimo (susitarimo) ir taip pažei-
džiant statybą reglamentuojančių 
teisės aktų nuostatas, asmuo galėtų 
būti patrauktas administracinėn 
atsakomybėn pagal ANK 350 
straipsnio 3 dalį.

Sangrūdoje su dainomis ir šokiais palydėta vasara

(Atkelta iš 10 psl.)
Dainas savo kraštui skyrė So-

nata Rūtelionienė, Jurgita Arelie-
nė, Simona ir Viltė Pauliukonytės. 
Lietų „Žiogų polka“ vijo Sangrū-
dos laisvalaikio salės darbuotojos 
Angelės Bapkauskienės vadovau-
jami šokėjai, jungtinis mamų ir 
dukrų kolektyvas. 

Atvykusius į šventę gyvento-
jus ir svečius sveikino Sangrūdos 
seniūnijos seniūnė Vilija Remei-
kienė.

Sangrūdoje apsilankė ir garbin-
gi svečiai: Žemės ūkio ministerijos 
kancleris Valdas Aleknavičius, 
Kalvarijos savivaldybės admi-
nistracijos direktorius Gintaras 
Zavistauskas, vicemerai Antanas 
Burinskas ir Vaida Skuolienė, 
Tarybos nariai, naujoji Kalvarijos 
savivaldybės kultūros centro di-
rektorė Paulina Pranciška Nešu-
kaitytė-Skripkė, sveikinimo žodį 
tarė Lietuvos Respublikos Seimo 
narys Kęstutis Mažeika, už ben-
dradarbiavimą kaimynams dėkojo 
Punsko valsčiaus sekretorius Jonas 
Vaičiulis.

Likusio vakaro metu skambia 
muzika šventės nuotaiką kūrė 

Girėnų kaimo kultūros namų 
kapela „Versmė“ (vad. Nomeda 
Klimauskienė) ir Kalvarijos liau-
diškos muzikos kapela „Giminės“ 
(vad. Alė Zavistauskienė), grupės 
„Majamis“ ir „Zygga“.

Šventės pabaigoje dangų nu-
švietė vietos ūkininkų Egidijaus 
Vaičiulio, Lino Birgelio, Arvydo 
Bielio ir Algirdo Naujalio dova-

notas šventinis fejerverkas.

Sangrūdiečių edukacinė 
veikla ir amatai

Programa džiugino ne tik 
muzikiniais pasirodymais, bet ir 
edukaciniai užsiėmimai bei pre-
kyba. Užsiėmimų metu gyventojai 
ir svečiai galėjo išbandyti rišimą 
iš šieno, merkti pirštus į molį ar 
ramiai gamtos apsuptyje piešti. 
Žinoma, o kaip be tradicinės pre-
kybos ir amatų! Savo rankdarbiais, 
papuošalais, maisto produktais 
viliojo Sangrūdos krašto žmonės. 
Taip pat savo firminiais patiekalais 
svečius vaišino medžiotojų klubas 
„Medžioklis“. Vaikams buvo su-
kurtos pramogų erdvės, kiekvienas 
galėjo įsiamžinti „Luxury“ (360 
laipsnių fotografijos) erdvėje.

Gražiausios sodybos 
rinkimai

Sangrūdos krašto žmonės ne 
tik puikūs amatininkai, bet ir 
darbštūs sodybų šeimininkai. Kaip 

ir kasmet neapsieita be konkurso 
„Gražiausiai tvarkoma sodyba 
Sangrūdos seniūnijoje“. Dalyvauti 
konkurse buvo kviečiami Sangrū-
dos seniūnijos sodybų savininkai. 
Šiais metais komisija ir šventės 
dalyviai rinkosi iš 16 sodybų. 
Žiūrovus savo simpatijas atiduoti 
aktyviai kvietė Sangrūdos biblio-
tekos bibliotekininkė Margarita 
Žardeckienė. Savo mylimiausią 

sodybą rinko tiek gyven-
tojai, tiek komisija, kuri 
dar prieš šventę apkelia-
vo visas sodybas ir skyrė 
savo balsus. Komisija 
apdovanojo net tris gra-
žiausias krašto sodybas. 
Laimėtojais tapo Dalė ir 
Valius Šalaševičiai, Inga 
ir Artūras Zdaniai bei 
Kliučininkų sodyba, ku-
rią prižiūri net keturios 
šeimos. Šventės daly-
vių simpatijas susirinko 
Lina ir Alius Rudinskai 
iš Berezninkų kaimo.

Sangrūdos 
seniūnijoje 

yra kuo džiaugtis
Nė viena seniūnija 

ar bendruomenė negali gyvuoti 
be aktyvių ir savo kraštą mylinčių 
bei puoselėjančių žmonių. Jų San-
grūdoje – visas būrys. Sangrūdos 
šventė tapo ypatinga proga visai 
bendruomenei prisiminti nuveik-
tus darbus. Apdovanoti aktyvia vi-
suomenine veikla, bendruomenės 
vienijimu pasižymėjusius, prisidė-
jusius prie šventės įgyvendinimo 
gyventojus. 

Nepamiršti ir šventės organiza-
toriai: A. Bapkauskienė, bendruo-
menės pirmininkė V. Skuolienė, 
seniūnė V. Remeikienė, skirti 
seniūnijos ir Kalvarijos savivaldy-
bės padėkos raštai. V. Remeikienė 
pasidžiaugė, kad iš suaukotų para-
pijiečių lėšų atnaujinta Sangrūdos 
šv. Kūdikėlio Jėzaus Teresės vardo 
parapijos bažnyčia, ji dėkojo tiek 
aukojusiems, tiek teikusiems 
geranorišką ir nuoširdžią pagalbą 
atnaujinant bažnyčią.

Projektas „Sangrūdos krašto 
šventė“ įgyvendinamas 

Lietuvos Respublikos žemės 
ūkio ministerijos lėšomis.

Užs. 1014.
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SPORTAS

„MML City“ 
pergalė prieš 

„Ekraną“
Svarbią pergalę „Optibet“ 

Pirmos lygos rungtynėse iškovo-
jo „MML City“. Panevėžyje su 
„Ekranu“ žaistame mače vienin-
telį rungtynių įvartį Marijampolės 
ekipai pelnė Dima Šarikadzė. 

Šiandien 17 val. Marijampo-
lės sporto centro stadione „MML 
City“ priima Vilniaus BFA.

„Sūduva“ neprilygo 
„Kauno Žalgiriui“

Marijampolės „Sūduva“ per 
„Optibet“ A lygos 28-ojo turo 
rungtynes namų arenoje nusileido 
„Kauno Žalgiriui“ 2:6 (2:1).

Marijampoliečiams šiose rung-
tynėse greitai pavyko išsiveržti į 
priekį. 8-ąją minutę standartinėje 
padėtyje galva kamuolį į vartus 
nukreipė Jevhenas Smirnovas. 
Ilgai pranašumu šeimininkai 
nesidžiaugė, kadangi 12 minutę 

Raminta MILAŠIŪTĖ

Penktadienio vakarą mari-
jampoliečiai ir kitų miestų spor-
tininkai išbandyti jėgas galėjo net 
septyniuose skirtinguose sporto 
turnyruose ir varžybose. Dalyviai 
rungėsi tinklinio, futbolo, bad-
mintono ir tradicija jau tapusio 
naktinio krepšinio komandinėse 
varžybose. Savo greitį jaunimas 
galėjo pademonstruoti vieno ki-
lometro bėgimo varžybose, kurios 
buvo naujiena šių metų renginyje 
ir sulaukė didelio susidomėjimo. 
Kas norėjo, galėjo turiningai 
praleisti laiką ir mažiau energijos 

reikalaujančiuose žaidimuose: 
el. sporto, šaškių rungtyse arba 
draugiškai sužaisti dideliais šach-
matais. 

Marijampolės badmintono 
klubo „Sūduva“ ir organizacijos 
„Jaunimas yra“ organizuotame 
badmintono turnyre dalyvavo 
sportininkai iš aštuonių klubų. 
Žaidėjai varžėsi vyrų, moterų ir 
mišriose dvejetų grupėse. Visų 
grupių nugalėtojus Marijampolės 
badmintono klubas „Sūduva“ pa-
skelbė savo „Facebook“ paskyroje. 
Jau keletą metų iš eilės „Sporto 
nakties“ programoje didėja susi-
domėjimas šia sporto šaka.

savo proga baudos aikštelėje pasi-
naudojo Nerijus Valskis. Tiesa, po 
13 minučių ir tolimo Giedriaus 
Zenkevičiaus perdavimo įvartį 
pelnė Artiomas Fiodorovas. Deja, 
po pirmo kėlinio turėtos persvaros 
išsaugoti nepavyko. „Sūduvos“ 
žaidimas sugriuvo, įvarčiais pra-
pliupę kauniečiai iškovojo įtiki-
namą pergalę.

„Sūduvos B“ 
ir „Atmosferos“ 

rungtynėse – 
lygiosios

Marijampolės „Sūduva B“ per 
LFF II lygos 19 turo rungtynes 
namie su Mažeikių „Atmosfera“ 
sužaidė lygiosiomis 2:2 (1:1).

Įvarčius „Sūduvai“ pelnė Iva-
nas Stojanovas ir Meinardas Mi-
kulėnas.

„Sūduva B“ šiuo metu savo 
sąskaitoje turi 31 tašką ir LFF II 
lygoje užima 6 vietą.

„Suvalkiečio“ informacija

Daug entuziastų pritraukė ir 
kilometro bėgimas. Greičiausiai 
finišo liniją pasiekė Darius Pet-
kevičius, kuris yra ir Lietuvos 
čempionatų prizininkas. 

Šaškių varžybose pirmą vietą 
laimėjo Markas Rauluševičius, 
aukštas vietas užimantis ir mūsų 
šalyje vykstančiuose šaškių tur-
nyruose. Mažiau aktyvus, bet 
įgūdžių taip pat reikalaujantis 
virtualus sportas šiais metais buvo 
UFC (JAV mišrių kovos menų 
organizacija), kurio varžybas or-
ganizuoti padėjo Marijampolės 
atvirasis jaunimo centras.

Marijampoliečių mylimas 
futbolas irgi nepaliko abejingų. 
Futbolo 4x4 turnyre dalyvavo 
įvairaus amžiaus žaidėjai, kurių 
žaidimui teisėjavo trenerė Vikto-
rija Svirupskytė. 4x4 šiais metais 
pirmą vietą laimėjo FK „Šešupė“, 
antroje vietoje – „Kybartų jaunys-
tė“, o trečioje – „Talentai“.

Pati pirmoji sporto šaka, nuo 
kurios ir prasidėjo idėja organi-
zuoti naktines varžybas – nakti-
nis krepšinis 3x3. Ir šiais metais 
šios varžybos sulaukė didžiulio 
susidomėjimo. Vėliausiai vyku-
sios varžybos užsitęsė iki nakties. 
14–18 metų grupėje I vietą užėmė 
„Bulviakasė“, antrą – „Duob-
kasiai“, o treti liko „Akiniai“. 
Vyresnio amžiaus grupėje (19–30 
metų) nugalėtojais tapo MSC 
„Mantinga“, antroje vietoje buvo 
„Veteranai“ ir trečioje – „Macys 
būtų 5“. Po 3x3 varžybų savo 
taiklumą galėjo išbandyti visi no-
rintys, 2023 metų snaiperiu tapo 
Edvardas Kriaučeliūnas.

Jau tradicija tapusiu renginiu 
džiaugėsi ir organizatoriai. Asociaci-
jos prezidentė Raimonda Bogužaitė 
pastebėjo, kad didėjant renginio 
mastui, jau prireikia ir savanorių 
pagalbos. Smagu, kad jų netrūksta. 
Renginys suburia ne tik gausų spor-
tininkų būrį, bet ir žiūrovų, kurie 
nori palaikyti labiausiai patinkančią 
komandą ar sportininką.

Sporto nakties organizatoriai „Jaunimas yra“ kartu su renginio savanoriais.

Tik sutemus pradėtos krepšinio varžybos kiekvienais metais 
pritraukia būrį žaidėjų ir jų palaikymo komandų.

Kilometro bėgimo nugalėtojas Darius Petkevičius.

Vytauto KURALAVIČIAUS nuotraukos

„Sporto naktis“ vis įspūdingesnė
Paskutinis vasaros penktadienis Marijampolėje buvo kaip niekada sportiškas. Jau ketvirtus me-

tus organizacijos „Jaunimas yra“ organizuojamas renginys šiais metais pasipildė dar vieneriomis 
varžybomis – vieno kilometro bėgimu. Rugpjūčio 25-osios naktį vyko įvairių sporto šakų rungtys, 
buvo pilna entuziastų.

Vytautas ir Neringa 
triumfavo Vengrijoje

Varžybų organizatorių nuotrauka

Vengrijoje, Tapiobičko vieto-
vėje, 4-tą kartą vyko šalies žmonų 
nešimo čempionatas.

Organizatoriai jame išban-
dyti jėgas pakvietė 2018 ir 2019 
metų pasaulio žmonų nešimo 
čempionus Neringą ir Vytautą 
Kirkliauskus.

Lyderiai pateisino savo vardą 
nugalėdami likusias 14 porų. 260 
m nuotolį su dviem vandens kliū-
timis marijampoliečiai įveikė per 
59 sek., kartu pagerindami trasos 
rekordą. Finaliniame bėgime dėl 
pirmos vietos jie aplenkė kitą 
porą iš Lietuvos Justiną ir Andrių 

Grišūnus. Treti liko praėjusių 
metų šių varžybų nugalėtojai 
vengrai Timea Szrnka ir Norbert 
Váncsodi.

– Nors per varžybas kaitino 
36 laipsnių karštis, tačiau mes 
užgrūdinti visokių orų, be to, 
vandens kliūtys labai atgaivino, – 
besidžiaugdamas savo ir žmonos 
laimėjimu „Suvalkiečiui“ sakė 
Vytautas. 

Vietoje nenustygstantys Vy-
tautas ir Neringa liepą dalyvavo 
Pasaulio žmonų nešimo čempio-
nate Suomijoje, kur iškovojo 
sidabro medalius.
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sMUlKiaU apie ĮvyKiUs
pradėjo atskirą tyrimą dėl šiurkščių 
aplinkosaugos pažeidimų. 

Ikiteisminiam tyrimui vadovau-
ja Kauno apygardos Marijampolės 
apylinkės prokuratūra.

Anksčiau policijos įvykių suves-
tinėje buvo skelbta, kad rugpjūčio 
25 d. Vilkaviškio r. Pilviškių mies-
telyje, Dariaus ir Girėno gatvėje, 
pareigūnai sustabdė motociklą „Ka-
wasaki“. Jį vairavo teisės neturintis 
vairuoti šią transporto priemonę 
33 metų vyras. Jį apžiūrėjus rastas  
folijos paketas su augalinės kilmės 
galimai narkotine medžiaga.

Bet koks įvykis 
magistralėje 

eismą sustabdo 
keletui valandų
Marijampolės savivaldybėje be-

sitęsiantys magistralės „Via Baltica“ 
antrosios juostos statybos darbai vis 
labiau apsunkina marijampoliečių 
gyvenimą. Spūstys magistralėje 
tampa kasdiena, pasiekti darbą ir 
sugrįžti po jo į namus tampa ne-
mažu iššūkiu.

Penktadienį dėl avarijos ma-
gistralėje netoli Marijampolės 
buvo sutrikdytas eismas, susidarė 
spūstys, į pagalbą kviesti policijos 
darbuotojai.

Kaip praneša Lietuvos kelių 
policijos tarnyba, apie 14.45 val. 
Marijampolės sav., Aleksandravo 
k., aplinkkelyje nuo Lenkijos link 
Kauno judėdami ta pačia krypti-
mi susidūrė automobilis „Volvo 
S90“, kurį vairavo 48 metų vyras, 
mikroautobusas „Renault Master“ 
(prie šios transporto priemonės 
vairo sėdėjo 63 metų vairuotojas) 
ir krovininis automobilis DAF, 
kurį vairavo 55 metų vyras. Eismo 
įvykio metu nukentėjo „Renault“ 
vairuotojas.

Pasak įvykio liudininkų, avarija 
įvyko, kai iš greitėjimo juostos 
įvažiavęs į pagrindinį kelią automo-
bilis nepraleido juo jau judėjusios 
transporto priemonės. 

Vienas pasigedo 
vejapjovės, 

kitas – pinigų
Marijampolės apskrities VPK 

pareigūnai pradėjo ikiteisminius 
tyrimus dėl vagysčių.

Sekmadienį iš pat 
ryto Marijampolės 
gyventojas pasigedo 
savaeigės vejapjo-
vės. Ji buvo laiko-
ma garaže. Garažą 
šeimininkas paliko 
neužrakintą. Nuos-
tolius nukentėjusysis 
įvertino 200 eurų. 

Pirmadienį dėl 
pinigų vagystės į 
policijos pareigūnus 
kreipėsi 35 metų 
marijampolietis. Jo 
teigimu, Gedimino 
gatvėje esančiuose 
namuose iš piniginės 
ten buvęs asmuo pa-
ėmė 700 eurų. 

„Suvalkiečio“ 
informacija

Padegė tują
Policija aiškinasi piktadarių po-

elgį. Pradėtas ikiteisminis tyrimas 
dėl turto sunaikinimo.

Pasak Šakių r. Striūpų kaimo 
Žaliojoje gatvėje gyvenančio 42 
metų vyro, praėjusio penktadienio 
naktį į jo sodybą prieš pat vidur-
naktį atėjo du nepažįstami vyrai ir 
padegė kieme augusią tują. Padegė-
jai nudrožė link Šakių miesto. 

Šiems pasišalinus, žmogus pats 
užgesino dekoratyvinį augalą. 
Ugniagesiams buvo pranešta apie 
įvykį, bet jų pagalbos neprireikė. 

Žalą nukentėjusysis įvertino 
100 eurų. 

Policijos pagalbos prireikė ir 
Vilkaviškio rajono Šeimenos se-
niūnijos Didžiųjų Šelvių kaime. 
Pirmadienį ugniagesiai vėlų vakarą 
gavo pranešimą, kad Žalumynų 
gatvėje dega žolė. 

Atvykę rado į krūvą sukrautus 
ir uždegtus skudurus, plastiką ir 
kitas atliekas. Šalia ugnies židinio 
buvo apytuštė kuro talpykla ir dujų 
balionas, už keturių metrų – ūkinis 
pastatas ir kaimyno garažas. Šiam 
turtui buvo kilęs realus pavojus.

Gaisrą užgesino ugniagesiai, 
o vyrą, galimai uždegusį daiktus, 
sulaikė policijos pareigūnai.

Degė katilinės 
stogas

Sekmadienį Šakių rajono prieš-
gaisrinė gelbėjimo tarnyba gavo 
pranešimą, kad Sintautų miestelyje 
dega katilinė.

Gaisrininkai, atskubėję į Ežero 
gatvę, pamatė degantį katilinės 
stogą. Iš po jo virto dūmai, liepsnos 
nesimatė. Katilinė 7x6 m dydžio, 
pastatas mūrinis, visas apkaltas 
skarda. 

Norėdami užgesinti gaisrą 
ugniagesiai turėjo nuardyti dalį 
stogo dangos. Gaisro židinys rastas 
šalia kamino, smilko apie 15 cm 
plote medinė stogo konstrukcija. 

Žmonės nenukentėjo, laiku pa-
stebėtas gaisras buvo užgesintas.

Nepilnametės 
į globos namus 
sugrįžo pačios

Nuo penktadienio iki sekma-
dienio globos namų administracija 
Kazlų Rūdos policijos komisariatui 
pranešė apie tris dingusias globo-
tines. 

Penktadienį iš globos namų 
prapuolė šešiolikmetė ir septynio-
likmetė. Darbuotojai, nesulaukę 
jų grįžtant, vėlų vakarą kreipėsi 
pagalbos į policiją. Buvo paskelbta 
merginų paieška. Galiausiai jos 
pačios naktį grįžo į namus. Mer-
ginos iš šios įstaigos savavališkai 
pasišalina nebe pirmą kartą.

Sekmadienį iš globos namų 
dingo dar viena gyventoja. Septy-
niolikmetė taip pat sugrįžo pati. 

Girtutėlis 
vairuotojas 

atsitrenkė į elektros 
stulpą

Rugpjūčio 26 d., apie 19 val., 

Milžinas, 
s v e r i a n t i s 
1501 gramą, 
užaugo mari-
jampolietės iš 
Tarpučių mi-
krorajono Ty-
liosios 3-osios 
gatvės Irenos 
Luckuvienės 
šiltadaržyje. 
Moteris atsi-
nešė jį parody-
ti į redakciją. 
Pasirodo, ant 
to paties auga-
lo užsimezgė 
tik trys vaisiai, 
vienas iš jų 
dar tebeauga, 
bet kažin ar 
bus toks di-
delis, kaip šis. 
Moteris sakė, 
k a d  s u n k u 
buvo milžiną 
net nuskinti, 
teko ilgokai 
pavargti, kol 
nupjovė ko-
telį. Ji sakė nieko ypatingo neda-
riusi, kad užaugtų toks didžiulis, 
tik iš rudens šiltnamyje pasėjo 
garstyčių, kurias vėliau apkasė, 
dar barstė pelenais dėl patręšimo. 
Svarbiausia, pasak jos, laistyti. 

nors žingsnį tolėliau. Nueidama 
mačiau, kad ir vaiko palaukė, ir 
automobilio saloną pasitvarkė.

O ką sako Kelių eismo tai-
syklės, kiek minučių leidžiama 
stovėti neįgaliojo vietoje? Gal 5 
min., gal 10 min.?

Pasirodo, VISAI neleidžiama 
stovėti. Taigi nėra jokio pasiteisini-
mo, kodėl sustosite specialiu žen-
klu pažymėtoje neįgaliojo vietoje 
prie parduotuvės ar kokios įstai-
gos. NEGALIMA sustoti ir taškas. 
Taisyklės juk tam ir kuriamos, 
kad jų laikytumės, nes kitaip kiltų 
chaosas, jei visi sumanytų „tik vos 
vos“ jas pažeisti. Taigi neturite 
jaustis nekaltučiai, jeigu nepaisote 
žymėjimo ar kelio ženklo.

PĖSČIA SKAITYTOJA 

Šakių r. Degutinės kaimo Liepų 
gatvėje automobilis „Škoda“, vai-
ruojamas 21 metų Šakių rajono 
gyventojo, nuvažiavo nuo važiuo-
jamosios kelio dalies ir trenkėsi į 
elektros stulpą. Atvykus policijai 
paaiškėjo, kad vairuotojas ne tik 
sunkiai girtas, kraujyje buvo 2,76 
prom. alkoholio, bet ir neturi teisės 
vairuoti. Automobilis išgabentas į 
saugojimo aikštelę. Vairuotojas per 
avariją nesusižalojo.

Rugpjūčio 27 d. apie pietus 
pareigūnai Kalvarijos sav. Trakėnų 
kaimo Muitinės gatvėje tikrino 
krovininio automobilio DAF vai-
ruotojo blaivumą. 52 metų Ukrai-
nos pilietis atsisakė pasitikrinti 
alkoholio matuokliu. Jis sulaikytas 
ir uždarytas į areštinę.

Dar vienas 
Marijampolės 
kriminalistų 

smūgis narkotikų 
platintojams

Marijampolės apskrities VPK 
Kriminalinės policijos Organizuo-
to nusikalstamumo tyrimo skyriaus 
pareigūnai atliko dar vieną sėkmin-
gą sulaikymo operaciją, nukreiptą 
prieš narkotinių  medžiagų prekybą 
Marijampolės apskrityje.

Operacijos metu Vilkaviškio 
rajone buvo sustabdytas patikrinti 
lengvasis automobilis, kurį vairavo 
to paties rajono gyventojas. Apžiū-
rint automobilį aptikti du paketai 
narkotinių medžiagų – kanapių, 
kurias vairuotojas prieš tai buvo 
įsigijęs iš narkotikų platinimo veik-
lą vykdančio asmens.

Tą pačią dieną buvo sulaikytas 
ir narkotines medžiagas platinęs 
Vilkaviškio rajono gyventojas. Pas-
tarojo namuose atlikta krata, rastos 
paslėptos platinimui paruoštos 
narkotinės medžiagos – kanapės, 
jų svėrimui ir pakavimui skirtos 
priemonės. 

Taip pat įtariamojo namuose 
rastas visas arsenalas brakonieriavi-
mo įrangos: spąstai laukiniams gy-
vūnams gaudyti, žiūronai, naktinis 
priedėlis, galimai brakonieriaujant 
nelegaliai sumedžiotos stirnos 
likučiai. Minėtų pažeidimų įfor-
minimui buvo iškviesti Aplinkos 
apsaugos departamento Marijam-
polės valdybos pareigūnai, kurie 

Kokios rūšies yra didysis pomido-
ras, sakė nežinanti. „Dar niekada 
toks nebuvo užaugęs, nors daug 
metų turiu daržą“, – pasakojo I. 
Luckuvienė.

„Suvalkiečio“ informacija

Ogi kietuoliams su prabangio-
mis mašinomis, kurie pažymėtoje 
neįgaliųjų vietoje visada sustoja tik 
trumpam: vaiko palaukti, prekes 
susitvarkyti, lūpas pasidažyti, šu-
kuoseną pasitvarkyti, nubėgti ko 
nusipirkti ar pasiklausti.

Tokį vaizdelį per pietų pertrau-
ką teko pamatyti prie Marijampo-
lės savivaldybės administracijos 
esančioje aikštelėje. Supermamytė 
pasistatė savo supermašinytę ne 
į vieną neįgaliojo vietą, o į abi, 
apsižergusi skiriamąją liniją. Ban-
dykite atspėti, kaip pasiteisino, 
paklausta, ar mato, kad užėmė 
neįgaliojo vietas. Ogi sustojusi 
trumpam, tik vaiko palaukti. 
Nors, aišku, aikštelėje buvo ir 
kitų laisvų vietų, bet vaikui gali 
paskausti kojas, jei teks paėjėti 

Tokio pomidoro pakaktų 
visai šeimai pavalgyti

Kam negalioja 
taisyklės?

Ričardo PASILIAUSKO nuotrauka

Loretos AKELIENĖS nuotrauka

Vilkaviškio rajono gyventojo namuose rasta 
platinimui paruoštų kanapių paketų.
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Eldoradas BUTRIMAS

Į Konotopą įžengę okupantai 
nedelsiant atvyko prie tėvo Pavlo 
namo, o po to dar ne kartą tikrino, 
ar šventikas negrįžo, ir kaimynų 
klausinėjo, kur jis gali būti. Rusijos 
saugumiečiai pirmomis Konoto-
po okupacijos dienomis gatvėse 
vaikščiojo rankoje laikydami ener-
ginio gėrimo skardinę, kad vieni 
kitus atpažintų, ir suiminėjo vyrus, 
dalyvavusius nuo 2014 metų vyks-
tančiuose mūšiuose Donecke ir 
Luganske.

P. Kuzas ne tik lydėjo karius į 
minėtus mūšius, bet ir organizavo 
paramos frontui rinkimą. Didžiau-
sią Kremliaus pyktį šis šventikas 
visgi buvo užsitraukęs dėl to, kad 
sugebėjo prikalbinti didelę dalį 
Konotopo tikinčiųjų pereiti iš 
maskvietiškos pravoslavų bažnyčios 
į pavaldžią Kyjivui.

„Iš įvairių šaltinių žinau, kad 
mane priešui buvo įskundę mas-
kvietiškų cerkvių šventikai, kola-
borantai, niršę už ukrainietiškumo 
aukštinimą“, – sakė tėvas Pavlas. 
Prieš keturiolika metų jam atvykus 
dirbti į antrą pagal dydį regiono 
miestą, turintį 85 tūkstančius gy-
ventojų, čia tik viena iš dešimties 
cerkvių buvo pavaldi Kyjivui, o 
visose kitose skambėjo Maskvos 
propaganda. 

Per tą laiką tėvui Pavlui pavyko 
Konotope pastatyti tris naujas cer-
kves, o dar dvi pavaldžios Kyjivui 
iškilo užmiesčio gyvenvietėse. Statis-

specialiai iš UKrainos „sUvalKieČiUi“

„Rankoje laikau ne šautuvą, 
bet kryžių, tačiau vis vien 
tapau okupantų taikiniu“ 

„Rankoje laikau ne šautuvą, bet kryžių, tačiau okupantai vis vien mane buvo įtraukę į pirmiau-
siai suimtinų asmenų sąrašą“, – sakė karo kapelionas Pavlas Kuzas. 45 metų šventikui, dirbančiam 
su Rusija besiribojančio Sumų regiono Konotopo mieste, nutolusiame šimtą kilometrų nuo sienos, 
pasisekė su šeima išvykti likus valandai iki okupantų įsiveržimo 2022 m. vasario 24 dieną.

tika tapo iškalbinga – daugiau kaip 
pusė mieste gimstančių naujagimių 
dar prieš karą jau buvo krikštijami 
ukrainietiškose cerkvėse.

Didžiausiu tikinčiųjų trau-
kos centru tapo naujai pastatytas 
Dievo Motinos soboras, kuriam 
vadovauja P. Kuzas. Soboro rūsyje 
dvasininkas įrengė paramos armijai 
ir pabėgėliams rinkimo centrą, o 
priešais soborą įkūrė šlovės alėją 
pagerbti kariams, žuvusiems kovoje 
su Rusija.

Soboras tapo patriotinių ren-
ginių centru, tad nenuostabu, jog 
Maskvos kolaborantai P. Kuzą skun-
dė Kremliui, o okupantai skubėjo 
jį suimti.

„Aš užaugau Vakarų Ukrainos 
mieste Ivano Frankivske, kur visi 
šneka ukrainietiškai ir puoselėja 
tautines tradicijas, tad niekada 
neslėpiau kritiško požiūrio į mas-
kvietiškas cerkves. Į Konotopą ir 
buvau pakviestas, kad gaivinčiau 
ukrainietiškumo dvasią, mat tai yra 
išskirtinės svarbos miestas – jame 
Ukrainos kariai prieš 364 metus 
pasiekė pačią didžiausią istorinę 
pergalę prieš Maskvą“, – kalbėjo 
dvasininkas.

1659 metų birželio 29 dieną 
įvykusiame mūšyje dalyvavo ir trys 
tūkstančiai karių lenkų bei lietuvių. 
Abiejų Tautų Respublika buvo paža-
dėjusi atsiųsti daugiau karių, tačiau 
dėl vidaus neramumų to nepadarė.

Ukrainiečių pajėgas Konoto-
pe sudarė dvidešimt tūkstančių 
kazokų, vadovaujamų etmono 
Ivano Vygovskio, ir keturiasdešimt 

tūkstančių Krymo totorių, atjo-
jusių į pagalbą. Maskvos armijai 
vadovavęs caro Petro I krikštatėvis 
Oleksijus Trubeckijus atsivedė šimtą 
tūkstančių karių, tad pralaimėjimas 
tapo labai skaudžiu netikėtumu 
Kremliui.

Maskvos atėjūnai buvo sumušti 
įviliojus į spąstus. Buvo suvaidinta, 
kad kazokai viename flange ima 
bėgti, tad rusų kariai juos puolė vy-
tis, patekdami į siaurą taką, apsuptą 
pelkynų. Pasislėpusiems totoriams 
ėmus priešą pulti, šie neturėjo kur 
sprukti, nes šonuose buvo pelkės, o 
užnugaryje esantį medinį tiltą per 
upę kazokai sugriovė. 

Istorikų teigimu, mūšyje žuvo 
daugiau kaip trisdešimt tūkstančių 
maskvėnų, keturi tūkstančiai kazo-
kų ir šeši tūkstančiai totorių. Žuvo ir 
keli šimtai lenkų bei lietuvių.

Ši pergalė visgi netapo persi-
laužimu ukrainiečių kovoje dėl 
nepriklausomybės nuo Maskvos, 
nes Kremlius sugebėjo papirkti dalį 
kazokų vadų, šie pradėjo kariauti 
tarpusavyje. Tai sukėlė chaosą šalyje 
ir palengvino Maskvai bei Varšuvai 
galutinai pasidalyti Ukrainą.

Tiek carinė Rusija, tiek sovie-
tinė Maskva siekė ištrinti atmintį 
apie Konotopos mūšį, jis nebuvo 
minimas istorijos vadovėliuose nei 
mokyklose, nei universitetuose. Net 
prieš 32 metus Ukrainai atgavus ne-
priklausomybę įvairios jėgos trukdė 
šią pergalę tinkamai įamžinti.

Artėjant mūšio 350 metų su-
kakčiai Dievo Motinos soboro sta-
tymą prieš šešiolika metų inicijavo 
prezidentas Viktoras Juščenka, 
o soboro vadovu buvo nuspręsta 
paskirti būtent tėvą Pavlą. Pasta-
rasis tuo metu dirbo dar didesnėje 
rusakalbių glūdumoje Mikolajevo 
regione ir garsėjo principingumu, 
ukrainiečių kalbos ir tradicijų 
skleidimu.

„Vakarų Ukraina, panašiai kaip 
ir Lietuva, komunistinį Maskvos 
jungą kentė nuo 1940 metų, o 
rytų Ukrainoje šis teroras prasidėjo 
dvidešimtmečiu anksčiau, tad čia 
ir daugiau sugriautų bažnyčių, ir 
mažiau tikinčių bei didesnis suru-
sinimas“, – kalbėjo šventikas.

Tėvo Pavlo teigimu, jam atvykus 
dirbti į Konotopą, du trečdaliai 
gyventojų kalbėjo rusiškai ir visi 
masiškai žiūrėjo Rusijos televiziją, 
tikėjo Maskvos propaganda. „Sobo-
ras buvo sumanytas, kaip vieta, kur 
aukštinami Konotopo mūšio hero-

jai ir iš kur sklinda ukrainietiškumo 
dvasia, tad 2014 metais prasidėjus 
kovoms Donecke ir Luganske, su-
manėme įrengti papildomą didvyrių 
alėją dabarties mūšiuose kritusiems 
kariams įamžinti“, – teigė šventi-
kas.

2017 metais tėvas Pavlas tapo 
Konotope įsikūrusio Ivano Vygovs-
kio vardo 58-ojo mechanizuoto 
pėstininkų bataliono kapelionu, 
kas dvi savaites vyksta į frontą pas 
bataliono karius. „Fronte aš esu 
ne tiek šventikas, kiek psichologas, 
nes kariai labai nori išsikalbėti, iš-
sakyti tai, ko nesiryžta pasakoti nei 
bendražygiams, nei namiškiams“, 
– išsidavė dvasininkas.

Pasak šventiko, jis pripratęs, 
kad žmonės nori jam išsakyti savo 
skaudulius, tačiau buvimas fronte 
esą labai užaštrina žmonių emocijas. 
Dalis karių niekaip negali susitaikyti 
su mintimi, kad jų gyvybė pakibusi 
ant plauko ir gali žūti, tad gyvena 
milžiniškoje baimėje, todėl labai 
trokšta šventiko nuraminimo.

Dalis karių priešingai – tarsi 
praradę viltį, kad pasiseks kare ne-
žūti, yra apatiški, užsisklendę savyje, 
tačiau po bendrų maldų, pokalbių 
dažnai ir jie veržiasi individualiam 
pokalbiui su šventiku. Pokalbiai 
apie Dievo gailestingumą ir žmo-

gaus likimą nebūna lengvi,  ypač jei 
išvakarėse minėtas karys regėjo, kaip 
skeveldra nuplėšia jo kovos draugui 
galvą arba sprogus bombai iš bičiu-
lio nebelieka visiškai nieko.

„Mano žmona ir vaikai irgi 
labai išgyvena, kai vykstu į mū-
šių vietas – Bachmutą, Soledarą, 
Kremenają, Limaną, todėl aš jiems 
stengiuosi visko nepasakoti, nes 
frontas yra frontas. Savo pareigą 
eidami jau žuvo aštuoni šventikai,  
kelis iš jų asmeniškai pažinojau“, – 
liūdnai pasakojo tėvas Pavlas.

Dvasiškis išsidavė, jog kelis 
kartus fronte buvo patekęs į tie-
sioginį priešo apšaudymą, labai 
intensyvų bombardavimą, bet 
Dievas jam buvo maloningas, vis-
kas baigėsi gerai. Sėkmė šventiką 
lydėjo ir pirmą karo dieną, kai 
okupantai įsiveržė į Konotopą try-
liktą valandą, o jam iš miesto kartu 
su žmona ir trimis vaikais pavyko 
ištrūkti valanda anksčiau.

„Jei būčiau nepriėmęs kvieti-
mo dirbti Konotope ir pasilikęs 
Mikolajevo regione, tai greičiau-
siai jau būčiau palaidotas po žeme, 
nes minėta gyvenvietė pusę metų 
buvo okupuota, o priešo kariai ap-
sigyveno buvusiame mano name 
ir vykdė kraupius nusikaltimus“, 
– kalbėjo šventikas.

Dievo Motinos soboro Konotopo mieste šventikas Pavlas Ku-
zas. 

Atminimo lentose prie soboro yra įamžintas pergalingas Ko-
notopo mūšis, kuriame Maskvos kariauną sumušti kazokams pa-
dėjo ir lietuviai.

Tėvas Pavlas šventina už suaukotus pinigus fronto kariams 
nupirktus automobilius. 

Autoriaus nuotraukos

UAB Marijampolės apskri-
ties atliekų tvarkymo centras 
ir UAB „Ecoservice“ infor-
muoja, jog buvo pasirašyta 
komunalinių atliekų sraute 
susidarančių pakuočių atliekų 
rūšiuojamojo surinkimo ir 
jų vežimo paslaugų teikimo 
sutartis. Marijampolės savi-

valdybėje UAB „Ecoservice“ 
suženklins visus pakuočių ir 
stiklo atliekoms rinkti skirtus 
konteinerius.

Marijampolės savivaldybės 
gyventojų prašome nuo rugpjū-
čio 25 d. pakuočių surinkimo 
konteinerius (tiek pakuočių, tiek 
stiklo) išstumti (nepriklausomai 

nuo to, ar konteineriai pilni, ar 
tušti) už teritorijos ribų arba žen-
klintojams prieinamoje vietoje, 
kad paslaugos teikėjo darbuotojai 
netrukdomai galėtų suženklinti 
konteinerius. Prašome gyventojų 
laikyti išstumtus pakuočių ir sti-
klo atliekų konteinerius tol, kol 
ant jų bus užklijuoti informaci-

niai lipdukai ir ant konteinerio 
šono užrašyti ženklinimo nume-
riai. Nesuženklinti konteineriai 
nuo lapkričio mėnesio nebus 
aptarnaujami. 

Konteinerių ženklinimas pa-
kuočių ir stiklo atliekų išvežimo 
paslaugos sąlygų nekeičia – pa-
slauga išlieka nemokama.

Pakuočių atliekų surinkimo 
grafikai nurodyti interneto sve-
tainėje www.maatc.lt ir paslaugos 
teikėjo interneto svetainėje www.
ecoservice.lt. Juos taip pat galite 
sužinoti paskambinę nemokamu 
telefono numeriu +370 800 
53533.

                                                   Užs. 1039.

Svarbi informacija Marijampolės savivaldybės gyventojams: 
bus ženklinami pakuočių ir stiklo atliekų konteineriai
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kampai, eilutė, įstrižainės), 59  68  33  18  53  73  66  09  55  26  
40  34  11  29 (visa lentelė).

Laimėjimai:
Visa lentelė  – 12807 Eur, įstrižainės – 18 Eur, eilutė – 4 Eur, 

keturi kampai – 5 Eur.
Papildomi prizai:
015*678; 000*216 ; 004*830 – kvietimas į TV studiją.
0244018 –  „Volkswagen T-Cross“.

TELELOTO

NETEKTYS

Mirė Ona Angelė ČESAITIENĖ, gim. 1937 m.
Palaidota Marijampolės naujosiose kapinėse.
________________________________________________
Mirė Laimantas DUMBLIAUSKAS, gim. 1960 m.
Palaidotas Marijampolės naujosiose kapinėse.
________________________________________________
Mirė Aleksandras KOCHANOVAS, gim. 1954 m.
Palaidotas Marijampolės naujosiose kapinėse.
________________________________________________
Mirė Valentinas KOLYS, gim. 1940 m.
Palaidotas Šunskų kapinėse.
________________________________________________
Mirė Edmundas PUŽAUSKAS, gim. 1958 m.
Palaidotas Kauno kapinėse.
_______________________________________________
Mirė Arminas KRANČIUKAS, gim. 1958 m.
Palaidotas Liškiavos k. kapinėse.
_______________________________________________
Mirė Vitas Juozas VOSYLIUS, gim. 1948 m.
Palaidotas Šunskų kapinėse.
_______________________________________________
Mirė Leontina Elzbieta KLIMAŠAUSKIENĖ, gim. 1939 m.
Palaidota Marijampolės naujosiose kapinėse.
_______________________________________________
Mirė Aldona KARČIAUSKIENĖ, gim. 1953 m.
Palaidota Kauno kapinėse.
_______________________________________________
Mirė Edgaras SENKUS, gim. 1979 m.
Palaidotas Marijampolės naujosiose kapinėse.
_______________________________________________
Mirė Ramutė STALGIENĖ, gim. 1943 m.
Palaidota Marijampolės naujosiose kapinėse.
_______________________________________________
Mirė Marė BRUSOKIENĖ, gim. 1926 m.
Palaidota Patilčių k. kapinėse.
_______________________________________________
Mirė Ramutė DIDŽIŪNIENĖ, gim. 1958 m.
Palaidota Marijampolės senosiose kapinėse.
_______________________________________________
Mirė Vytautas Albinas PAJAUJIS, gim. 1952 m.
Palaidotas Kalvarijos kapinėse.
________________________________________________
Mirė Irena GLINSKIENĖ, gim. 1936 m.
Palaidota Liudvinavo kapinėse.
________________________________________________
Mirė Valentinas ŠIUPIENIUS, gim. 1960 m.
Velionis pašarvotas Marijampolės laidojimo namuose „Sustojęs 

laikas“ (Vokiečių g. 3). Laidotuvės 2023 m. rugpjūčio 30 d. 14 val. 
Lydės į Marijampolės naująsias kapines.

________________________________________________
Mirė Julija JARUMBAVIČIENĖ, gim. 1928 m.
Velionė pašarvota Marijampolės laidojimo namuose „Sustojęs 

laikas“ (Vokiečių g. 3). Laidotuvės 2023 m. rugpjūčio 30 d. 15 val. 
Lydės į Marijampolės naująsias kapines.

________________________________________________
Mirė Janina Izabelė ŽUKAUSKIENĖ, gim. 1933 m.
Velionė pašarvota Marijampolės laidojimo namuose „Diemedis“ 

(Bažnyčios g. 42). Laidotuvės 2023 m. rugpjūčio 30 d. 13 val. Lydės 
į Marijampolės senąsias kapines.

Užs. 14.

brangiai per ka galvijus. 
Mo ka 6-21 proc.Sve ria, 
pa si i ma. At si skai to iš kar to.
„Bitė“  8 614 44299 
„Omnitel“  8 620 35000

UAB „Sū du vos gal vi jai“

Užs. 16.

perKa
Brangiai žemės ūkio žemę 

Marijampolės, Kalvarijos, Kazlų 
Rūdos sav. Žemė gali būti apleista.  
Tel. 8 618 74777.  Užs. 723.

Brangiai – mišką (gali turėti 
bendrasavininkių, būti neatida-
lintas, su skolomis, areštuotas). 
Sutvarko dokumentus. Tel.: 8 644 
55355, 8 660 66466. Užs. 280.

 
Naudotą žemės ūkio, statybinę 

techniką ir atsargines dalis. Tel. 
8 672 83833.  Užs. 986. 

Visų markių automobilius (tvar-
kingus, tinkamus eksploatuoti, taip 
pat ardyti). Gali būti daužti, neva-
žiuojantys. Pasiima patys. Atsiskaito 
iš karto. Tel. 8 631 54281.  Užs. 269.

Visų markių automobilius ir mo-
tociklus (važiuojančius ir su defektais). 
Sutvarko dokumentus, atsiskaito. Tel. 
8 634 90360.  Užs. 693.

Sendaikčius: knygas, indus, pa-
veikslus, nuotraukas, pinigus, laikro-
džius, medalius, gintarą ir visa kita. 
Pasiima. Tel. 8 657 53993.  Užs. 57.

 
Įmonė tiesiogiai – galvijus 

geromis kainomis. Moka iš karto. 
Tel. 8 613 79515.  Užs. 17.

Buliukus, telyčaites augin-
ti. Moka 6 ir 21 proc. PVM. 
Sveria el. svarstyklėmis. Atsi-
skaito iš karto. Pasiima patys. 
Tel. 8 646 81037.       Užs. 1989.

Gero ir lieso įmitimo galvi-
jus. Atsiskaito iškart. Tel. 8 616 
43646.  Užs. 812.

 
O. Balčiūno įmonė BRANGIAI 

– VERŠELIUS. Grei tai pasiima. 
Sveria elektroninėmis svarstyklėmis. 
Tel. 8 686 46230. Užs. 12.

BRANGIAI – VERŠELIUS 
(mėsinius, juodmargius, „belgus“) ir 
AVIS. Moka 6 ir 21 proc. Atsiskaito 
iš karto. Tel. 8 612 34503.  Užs. 1988.

Užs. 926.

Užs. 934.

Du dirbamos žemės sklypus: 
1,16 ha ir 1,05 ha, esančius Ma-
rijampolės sav. Liudvinavo sen. 
Buktos kaime. Kaina sutartinė. Tel. 
8 677 80420.  Užs. 1005.

Prižiūrėtą sodybą Brastos k., 
Sasnavos sen. (90 kv. m mūrinis 
namas, visi patogumai, galima keltis 
ir gyventi, ūkiniai pastatai ir 0,57 ha 
sklypas su tvenkiniu). Galima keisti 
į butą Marijampolėje. Tel.: 8 690 
22115, 8 698 49957.  Užs. 1078.

Skaldytas beržo, alksnio mal-
kas, alksnio supjautas ir nesupjau-
tas atraižas, pjuvenas didmaišiais. 
Tel. 8 699 40234.  Užs. 394.

.
Malkas rąsteliais ir skaldytas, 

atraižas pakais ir supjautas, pjuvenas 
didmaišiais. Tel. 8 602 09301.  

 Užs. 395.
.
Beržo, alksnio, uosio malkas 

rąsteliais ir skaldytas. Atraižas 
pakais ir supjautas. Drožles. Tel. 
8 690 27280.  Užs. 396. 

.
Skaldytas beržo, juodalksnio 

malkas. Malkas rąsteliais. Atrai-
žas. Tel. 8 610 45504.  Užs. 397.

.
Skaldytas alksnio, beržo mal-

kas. Atraižas. Drožles didmaišiais. 
Tel. 8 609 73915.  Užs. 398.

.
Įvairių rūšių skaldytas malkas, 

Veža įvairiais kiekiais. Tel. 8 616 
02973.  Užs. 536.

Įvairias malkas, skaldytas, su-
pjautas ir nepjautas, mišrias stam-
bias atraižas ir smulkias – praku-
roms. Tel.: 8 642 55133, 8 681 
21353, 8 643 71094.  Užs. 168.

 

pardUoda

Nuolat – statybinę medieną, 
atraižas malkoms. Pjauna pagal 
užsakymą. Atveža. Tel. 8 686 
88154.  Užs. 290.

Stambias pjautas ir nepjautas 
atraižas; pjautas, kirstas skrob-
lo, beržo, alksnio malkas. Atve-
ža. Tel. 8 636 12593. Užs. 877.

Skaldytas beržo, alksnio mal-
kas, stambias, mišrias supjautas ir 
nepjautas atraižas, smulkias – pra-
kuroms. Tel.: 8 681 21353, 8 642 
53133, 8 643 71094.  Užs. 167.

Malkas. Nuolat turi alksnio, 
beržo, uosio, ąžuolo, skroblo ir kitų 
sukapotų malkų. Tel. +370 617 
93249.  Užs. 941.

Baltarusiškus durpių briketus, 
medžio pjuvenų briketus. Pristato. 
Tel. 8 659 45419.  Užs. 539.

Malkas, atraižas, plautas akmens 
anglis, granulines anglis, durpių ir 
medžių briketus, medžio granules. 
Atveža. Tel.: +370 687 41274, 8 
699 92406. Užs. 365.

Malkas – skaldytos, kaladėmis, 
rąsteliais. Veža įvairiais kiekiais. Tel. 
8 615 69548.  Užs. 537.

Atraižas pakais ir supjautas. 
Įvairias malkas rąstais, supjautas, 
sukapotas. Tel. 8 675 03772.  
 Užs. 876.

Malkas – rąstais, supjautas, su-
kapotas ir stambias, sausas supjautas 
ir pakais atraižas. Tel.: (8 343) 
30027, 8 637 59441. Užs. 878.

Atraižas pakais ir pjautas; mal-
kas rąstais, sukapotas ir kaladėmis. 
Pristatymas nemokamas. Tel. 8 637 
61121.     Užs. 879.

Įvairiais kiekiais – įvairių rūšių 
malkas. Padeda sunešti. Tel. 8 699 
59135.  Užs. 538.

Atraižas: smulkias, stambias. 
Tel. +370 617 93249.  Užs. 940.

Grūdus, šieno ir šiaudų „kitkas“. 
Tel. 8 643 40008.  Užs. 998.

Bulves. Atveža nemokamai. Tel. 
8 607 35744.  Užs. 1033.

Valuckų ūkis nuolat – įvairios 
paskirties bulves, kukurūzų, gri-
kių, garstyčių grūdus. Tel.:  8 652 
73696, 8 686 39419.  Užs. 1028.

.
Garstyčias, ridikus, daugiamečių 

žolių sėklas, išvalytus žieminius mie-
žius, kvietrugius, kviečius, rugius. 
Tel. 8 638 70909.  Užs. 1001.

.
Sirupą BITĖMS. 13 kg. 15 kg. 

Pristatymas kurjeriu. Tel. +370 616 
01482.  Užs. 1069.

.
Miežius (50 kg už 10 Eur). Gali 

atvežti. Tel. 8 615 12375.  Užs. 1035.
.

VIŠTAITĖS
4–6 mėn. įvairių spalvų dede-

kles vištaites. Tel. 8 685 78204.   
 Užs. 842.

PAUKŠČIŲ KURJERIS
PREKIAUS VAKCINUOTOMIS 

VIŠTAITĖMIS!!!
VAKCINUOTAIS MĖSINIAIS 

VIŠČIUKAIS!!!
Rugsėjo 1 d. (penktadienį) 

prekiaus 3–6 mėn. (rudomis, balto-
mis, juodomis, raibomis, pilkomis) 
vakcinuotomis vištaitėmis. Baltomis 
leghornų. 

Priimami užsakymai paaugin-
tiems mėsiniams viščiukams. 

Kombinuotaisiais pašarais. PRI-
STATO Į NAMUS. ATVEŽIMAS 
NEMOKAMAS.

Veža nuo 5 vištų. Tel.: 8 623 
04888, 8 612 75682. Alytaus r., 
Nemunaitis.  Užs. 1073.

Užs. 1067.

Mirtis skausminga ir beskausmė būna,
Gyvenimas be skausmo – NIEKADA.

Ir jeigu šis gyvenimas sugriuvo,
Tai tik likimo, ne žmogaus klaida…

Noriu padėkoti visiems žmonėms, artimiesiems, draugams, buvu-
siems ir esamiems bendradarbiams, UAB „Sustojęs laikas“, „Florina gė-
lėms“, kunigui Mariui, giesmininkams, duobkasiui Edvinui ir visiems, 
visiems... Kurie padėjo man ir mano šeimai išgyventi atsisveikinimo 
skausmą su mano brangiu Tėčiu LAIMANTU DUMBLIAUSKU.

                                             Sūnus                                Užs. 1074.

Padėka

Užs. 1063.

Užs. 1064.

Užs. 1088.
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Ketvirtadienį
Izabelės, Raimundos, 

Vilmantės, Raimundo ir 
Vilmanto vardadieniai.

Saulė teka 6.21 val., 
leisis 20.17 val. Dienos 
ilgumas 13.56 val.  

Mėnulis pilnatis.

penktadienį
Verenos, Egidijaus ir 

Gyčio vardadieniai.
Saulė teka 6.23 val., 

leisis 20.14 val. Dienos 
ilgumas 13.51 val.  

Mėnulis pilnatis.

šiandien
Adelės, Vestos, Felikso ir 

Laimiaus vardadieniai.
Saulė teka 6.19 val., leisis 

20.19 val. Dienos ilgumas 
14.00 val.  

Mėnulis pilnatis.

KUr eiTi?

Trečiadienio dieną ir toliau daug kur numatomos trumpos liūtys, lydimos perkūnijų. Intensyviausios turėtų būti rytinėje šalies pusėje. Čia palis smarkiai, iškris kruša. 
Aukščiausia temperatūra dar daug kur spės pakilti iki 26–31 laipsnio. Ketvirtadienio naktį trumpi lietūs vis dar numatomi daug kur. Kai kur lis smarkiai, griaudės 
perkūnija, kurios metu vakarinių krypčių vėjas sustiprės iki 15–18 m/s. Temperatūra kris iki 13–18 laipsnių. Dieną situacija jau taps ramesnė. Nors trumpai palis daug 

kur, tačiau lietaus intensyvumas jau bus daug mažesnis, perkūnija pasigirs tik kai kur. Lietuvą apims vėsesnio oro masė, tad popietę sušils tik iki 18–23 laipsnių. Rugsėjo 1-ąją trumpalaikio lietaus 
vis dar turėtume sulaukti didesnėje šalies dalyje. Naktis bus gaivi, temperatūra kris iki 10–15 laipsnių, o dieną laikysis 17–22 laipsnių šiluma.

ORAi

Reklama, skelbimai, prenumerata
Plėtros vadovė Iveta Kemerzūnaitė ...................... tel. 8 687 94445, el. p. iveta@suvalkietis.lt 
Buhalterė-vadybininkė Erika Černiauskaitė ..... tel. 8 641 79885, el. p. reklama@suvalkietis.lt 
Vyr. buhalterė Dalia Jaudegienė  .............. tel. 8 616 53041, el. p. buhalterija@suvalkietis.lt 

Prenumerata, skelbimai internetu – mokejimai.suvalkietis.lt
Leidybos skyrius
Rimantas Vosylius ............................................ tel. 8 641 40150, el. p. rimas@suvalkietis.lt
Marija Burbienė ............................................... tel. 8 636 37536, el. p. marija@suvalkietis.lt

Redaktorė Birutė Montvilienė .................................................tel. 8 616 53036, el. p. redaktorius@suvalkietis.lt 
Pavaduotoja Loreta Tumelienė (teisėsauga, eismas, medicina).... tel. 8 630 38240, el. p. loreta@suvalkietis.lt
Korespondentai 
Loreta Akelienė (švietimas, jaunimas) ............................................. tel. 8 630 66850, el. p. loret@suvalkietis.lt
Nijolė Linionienė (kultūra, gamtosauga) ......................................... tel. 8 630 79659, el. p. nijole@suvalkietis.lt
Daiva Klimavičienė (verslas, žemės ūkis, virtuvė, kelionės) .......... tel. 8 641 20412, el. p. daiva@suvalkietis.lt

Fotografas Ričardas Pasiliauskas (naujienos, sportas) .............. tel. 8 656 91005, el. p. sportas@suvalkietis.lt

Algis Vaškevičius (aktualijos, kultūra, bendruomenės) .................... tel. 8 630 64996, el. p. algis@suvalkietis.lt

Redakcijos adresas: 
Ūkininkų g.6, 68306 Marijampolė.

Darbo laikas: I–V 8–17 val.
Laikraštis eina du kartus per savaitę: 

trečiadienį ir šeštadienį.
www.suvalkietis.lt

El. p. info@suvalkietis.lt
Steigėjas ir leidėjas – 

„Suvalkiečio“ redakcija, SL Nr. 086.

Laikraštis leidžiamas: „Naujasis kelias“ nuo 1941 04 19, „Suvalkietis“ nuo 1992 07 01
Už skelbimų ir mokamų rašinių turinį redakcija neatsako. Užsakomi straipsniai žymimi .  Rankraščiai nerecenzuojami ir negrąžinami. 
Perspausdinti bet kurį straipsnį ar jo dalį galima tik gavus išankstinį rašytinį „Suvalkiečio“ redakcijos sutikimą.
Ofsetinė spauda, 4 spaudos lankai. Indeksas 67260. Maketavo ,,Suvalkiečio“ leidybos skyrius, spausdino „Polska Press Sp. z. o. o.“ spaustuvė.    Tiražas 2590.                       Užsakymo Nr. 69.   

Projekto „Vienybė težydi“ parama – 10 000 Eur.

Kultūros renginiai 
rugsėjo mėn.

Marijampolėje
Kultūros centre

Veikia visų laikų geriausių daili-
ninkų, kilusių iš Suvalkijos, jubilie-
jinė paroda (dailės galerijoje).

2 d. 16 val. – vasaros palydų 
šventė, skirta Gavaltuvos kaimo 
bendruomenės 20-mečiui (Gaval-
tuvos skyriuje).

Iki 5 d. veikia Justino Prakapo 
kūrybos jubiliejinė paroda (M. B. 
Stankūnienės menų galerijoje).

5 d. 16 val. – Marijampolės 
meno mokyklos baigiamųjų kū-
rybos darbų parodos atidarymas 
(II a.).

6 d. 18 val. – MO muziejaus 
fotoparodos „Mekas mirksi geriau“ 
atidarymas KC erdvėse.

8 d. 18 val. – Aušrinės Dubaus-
kienės interaktyvios parodos „Muzi-
kos ir spalvų šalyje“ pristatymas (M. 
B. Stankūnienės menų galerijoje).

Veikia Marijampolės fotografų 
darbų paroda „Formos ir prasmės 
paieškos“ (I a.).

8 d. 18 val. – renginys Vytauto 
Didžiojo karūnavimo ir Padėkos už 
Lietuvos Nepriklausomybę dienai 
Meškučiuose prie paminklo.

9 d. 18 val. – festivalis „Kultūros 
savaitė“ pristato prancūziškos mu-
zikos vakarą (Evangelikų liuteronų 
bažnyčioje).

12 d. 17 val. – fotoparodos „Tė-

viškės žiburiai. Plenero užkulisiai“ 
pristatymas (I a.).

13 d. 19 val. – festivalis „Kul-
tūros savaitė“ pristato ispaniškos 
muzikos vakarą (Sasnavos bažny-
čioje).

14 d. 18 val. – Marijampolės 
kultūros centro kūrybinio sezono 
atidarymo koncertas.

15 d. 18 val. – festivalis „Kul-
tūros savaitė“ pristato itališkos 
muzikos vakarą (Liudvinavo baž-
nyčioje).

Marijampolės krašto ir 
Prezidento Kazio Griniaus 

muziejuje
5 d. 16 val. – Arūno Kulikausko 

fotografijų parodos „Fotoobjektai“ 
atidarymas (rūsyje, Vytauto g. 29).

12 d. 17 val. – parodos „Po sve-
timu dangum: Lietuvos gyventojai 
lageriuose ir tremtyje 1940–1958 
m.“ pristatymas („Saulėračio“ gale-
rijoje, Vytauto g. 29). 

Kviečia ekspozicija „Bulotų 
namai – tarpukario miestiškosios 
kultūros atspindys“ ir edukaciniai 
užsiėmimai (P. Vaičaičio g. 16).
Beatričės Kleizaitės-Vasaris 

menų galerijoje
Veikia Prano Griušio tapybos 

darbų paroda „Šiuolaikinio miesto 
peizažai“.
Petro Kriaučiūno viešojoje 

bibliotekoje
Veikia Vytauto Kalinausko kū-

rybos paroda (didžiojoje salėje).

6 d. 17 val. – aromaterapijos 
dirbtuvės: aliejinių kvepalų gamyba 
(konferencijų salėje).

14 d. 17 val. – Europos paveldo 
dienos: diskusija „Skaitome pavel-
dą“ (didžiojoje salėje).

14 d. 18 val. – fotografijų paro-
dos „Vyksmas“ atidarymas Vaikų ir 
jaunimo edukacijos centre.

Jono Basanavičiaus 
aikštėje

12 d. 16 val. – parodos „Mūsų, 
nei gimusių, nei mirusių, niekas 
neskaičiavo“ atidarymas.

Poezijos parke
1 d. nuo 15 val. – Rugsėjo 

1-osios šventė: vaikų būrelių ir 
užimtumo mugė, koncertai.

7 d. 18 val. – Šakių cirko mokyk-
los tautinės programos koncertas.

15 d. 18 val. – akcija „Visa 
Lietuva šoka“

Rezidencijoje 
„Grįžulo ratai“ 

(Kantališkių k.)
Veikia Aldonos Aputienės tapy-

bos, Vyto Apučio grafikos ir Lekėčių 
keramikos centro simpoziumų 
dalyvių darbų paroda.

7 d. 15 val. – Romo Linionio 
fotografijų, Sauliaus Lampicko me-
džio darbų ir Vytauto Kavaliausko 
tapybos parodų atidarymas.

Kazlų Rūdoje
8–9 dienomis kviečia tradicinė 

Kazlų Rūdos šventė.

„Suvalkietis“ savo skaitytojus supažindina su naujagimiais, išvy-
dusiais pasaulį Marijampolės ir kitose ligoninėse. Džiugu, kad mūsų 
laikraštyje spausdinta savo dukrelės ar sūnelio nuotrauka tėveliai 
pradeda vaikų Didžiąją Gyvenimo knygą. 

Per praėjusią savaitę Marijampolės ligoninėje gimė 3 vaikučiai: 
2 mergaitės ir vienas berniukas. Sveikiname tėvelius ir visus šeimy-
nykščius, į namus parsivežusius savo Stebuklą, Džiaugsmą ir Meilę.  

reiKalinGa
Reikalingi du mūrininkai dirbti 

Vokietijoje (už 1 val. – 19 Eur). Tel. 
0176 8011 2746.  Užs. 944.

.
Medžio apdirbimo įmonei reika-

lingi medienos rūšiuotojai, pagalbi-
niai darbininkai. Darbas Marijam-
polėje. Tel. 8 601 21788.  Užs. 912. 

.
Statybų įmonė UAB „Kalstata“ 

siūlo darbą: suvirintojams; plataus 
profilio statybininkams; beto-
nuotojams;  „Sandwich“ plokščių 
montuotojams; inžinerinių tinklų 
montuotojams.

Atlyginimas – 1000–1500 Eur 
„į rankas“. Tel.: +370 652 88665, 
+370 685 30212 Užs. 951.

Uždaroji akcinė bendrovė ieško 
vairuotojų (CE kategorija), darbas 
Skandinavijoje. Dėl informaci-
jos kreiptis telefonu +370 607 
96586.  Užs. 1033.

Šeimos klinikai reikalinga slaugy-
tojo padėjėja. Kreiptis elektroniniu 
paštu info@b-klinika.lt.      Užs. 1034.

 
Transporto įmonei Marijampo-

lėje reikalingas sandėlininkas. Bū-
tinai pensinio amžiaus. Tel. 8 698 
33217.  Užs. 1049.

Transporto įmonei Marijampo-
lėje reikalingas šaltkalvis / šaltkalvis-
suvirintojas / automechanikas. Tel. 
8 698 33217.  Užs. 1050.

paslaUGos
ĮVAIRIAIS KIEKIAIS VEŽA-

ME ŽVYRą, SMĖLĮ, SKALDą, 
JUODŽEMĮ. Tel. 8 610 45504.   
 Užs. 399.

Greitai ir kokybiškai gamina-
me ir statome nerūdijančio plieno 
kaminų įdėklus. Pristatomieji apšil-
tinti kaminai. Tel.: 8 610 85100, 8 
634 64490.  Užs. 508.

Greitai ir kokybiškai montuo-
jame nerūdijančio plieno kaminų 
įdėklus, pristatomuosius kaminus. 
Suteikiama garantija. Tel. 8 683 
75879. Užs. 91.

 
Kasimo ir lyginimo darbai. Kasa-

me ir valome tvenkinius. Ilgastrėlių 
ekskavatorių, buldozerių paslaugos. 
Statybviečių paruošimas, senų sody-
bų tvarkymas. Vežame žvyrą ir įvairų 
gruntą. Tel. 8 676 14532.     Užs. 34.

 
Nebrangiai gamina stumdomą-

sias duris, spintas stumdomosiomis 
durimis, komodas, kompiuterių 
stalus. Tel. 8 699 48772.  Užs. 82.

 
Pjaunu žolę trimeriu, aukštą 

taip pat, krūmynus. Galiu nuvalyti 
žolę nuo trinkelių. Tel. +370 676 
99305.  Užs. 896.

Mobiliu gateriu pjaunu medie-
ną, „kreizuoju“ lentas kliento kieme 
(pjaunu ir nedidelius kiekius). Kai-
na 30 Eur. Tel. 8 610 03983.   
 Užs. 1025.

Paminklų, tvorelių, plytelių, 
plokščių montavimas, skaldelės už-
pylimas, betonavimo darbai, trinkelių 
klojimas, senų kapaviečių atnaujini-
mas. Tel. 8 658 70046.  Užs. 680.

Įvairiais kiekiais vežame žvy-
rą, plautą žvyrą, smėlį, skaldą, 
juodžemį. Sunkvežimiu su kranu 
pervežame įvairius krovinius. Tel. 
8 659 45419.  Užs. 538.

Veža žvyrą, smėlį, skaldą, juod-
žemį ir kita. Išveža šakas, šiukšles 
(gali pakrauti ir iškrauti patys). 
Tel.: +370 687 41274, +370 699 
92406.  Užs. 366.

Visi žemės kasimo, lyginimo 
darbai 3,5 t ekskavatoriumi. Tel. 
8 689 69636.  Užs. 948.

Juodžemis, žvyras, skalda. Įvai-
rių krovinių gabenimas. Pakrovimo 
ir iškrovimo paslauga manipuliato-
riumi. Tel. 8 689 69636.  Užs. 949.

Visi kapaviečių tvarkymo ir 
rekonstrukcijos darbai (dengimas 
ploktėmis, trinkelės, paminklų 
restauravimas ir kt.). Tel. +370 647 
67792.  Užs. 1016.

Atliekame įvairius mūrijimo 
darbus: blokeliai, plytos, klinkeris. 
Mūrijame tvoros stulpus. Tel. 8 685 
16025.  Užs. 1023.

Dažome medinius, tinkuotus 
fasadus ir šiferio, skardos stogus. 
Tel. 8 621 99958.  Užs. 970.

Gaminame paminklus, tvoreles, 
dengimo plokštes, stalviršius. Lieja-
me pamatus, klojame trinkeles. Tel.: 
8 652 28680, 8 682 44093. Užs. 1026.

Užs. 990.

Kauno senelių namams reika-
linga darbuotoja senelių priežiūrai. 
Galimas apgyvendinimas.

Atlyginimas 950 Eur „į rankas“. 
Tel. +370 600 39338.  Užs. 1070.

KadasTriniai MaTaviMai
Informuojame žemės sklypo (kad. Nr. 5140/0002:22), esančio Kazlų 

Rūdos sav., Kazlų Rūdos sen., Kazliškių k., R. B. atstovus, kad UAB 
„ARCHIGRUPĖ“ matininkas Antanas Stepulaitis (Nr. 607) 2023-09-
11 12:00 val. vykdys žemės sklypo (proj. Nr. 179), esančio Kazlų Rūdos 
sav., Kazlų Rūdos sen., Kazliškių k., ribų ženklinimo darbus. Prireikus 
išsamesnės informacijos prašome kreiptis į UAB „ARCHIGRUPĖ“ adresu: 
Raudondvario pl. 164A, Kaunas, el. paštu archigrupeuab@gmail.com arba 
telefonu +370 699 96676.   Užs. 1062.

Aplinkos priežiūra, kraštovaiz-
džio projektavimas. Geniu medžius, 
karpau gyvatvores, pjaunu malkas. 

Superku vašką. Tel. +370 642 
44269.  Užs. 928.

 
Reikalingi šaltalankių skynėjai. 
Parduodamos šaltalankių uo-

gos (1 kg už 5 Eur). Tel. 8 686 
57877.  Užs. 1039.

Pirkčiau ar išsinuomočiau žemės 
Igliaukos, Gudelių, Marijampolės 
sen. Tinka apleista, nederlinga. Tel. 
8 677 58283.  Užs. 1075.

ĮvairŪs


